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ACTA DE LA SESSIÓ DEL CLAUSTRE DE LA UNIVERSITAT DE VALÈNCIA DEL DIA 22 DE 
FEBRER DE 2024 

 

A la ciutat de València, a les 10 hores i 20 minuts del dia 22 de febrer de 2024, a l’Aula 
Magna de la Facultat de Medicina i Odontologia, sota la presidència de la Sra. rectora i 
amb la presència dels claustrals que es relacionen en l’annex I, es reuneix en sessió 
ordinària el Claustre de la Universitat de València per tractar l’ordre del dia següent: 

Punt 1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del Claustre de 13 de juliol de 2023. 

Punt 2. Elecció de membres de diversos òrgans col·legiats. 

 Mesa del Claustre: 

- 2 titulars representants claustrals de l’estudiantat. 

- 2 suplents representants claustrals de l’estudiantat. 

Consell de Govern: 

- 9 representants claustrals del professorat doctor amb vinculació permanent.  

- 2 representants claustrals del professorat no doctor o sense vinculació 
permanent. 

- 1 representant claustral del personal investigador en formació. 

- 3 representants claustrals del personal tècnic, de gestió i d’administració i 
serveis. 

- 5 representants claustrals de l’estudiantat. 

Comissió d’Estatuts: 

- 7 representants claustrals de l’estudiantat. 

Comissió de Professorat: 

- 1 representant del personal investigador en formació. 

- 1 representant de l’estudiantat. 

Comissió d’Investigació: 

- 1 representant del personal investigador en formació. 

- 1 representant de l’estudiantat de doctorat. 

- 1 representant del personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis 

Comissió Electoral: 
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- 1 titular representant del professorat doctor amb vinculació permanent. 

- 1 suplent representant del professorat doctor amb vinculació permanent. 

- 2 suplents representants de l’estudiantat. 

Comissió de Reclamacions: 

- 4 catedràtics o catedràtiques d’universitat. 

Punt 3. Informe de la Sra. rectora. 

Punt 4. Posicionament de la Universitat de València sobre la situació a Palestina. 

Punt 5 Informe de la Sindicatura de Greuges corresponent al curs 2022-2023. 

Punt 6. Torn obert de paraules. 

 

La Sra. rectora obri la sessió i comunica als membres del Claustre que, per acord de la 
Mesa del Claustre celebrada el dia 12 de febrer de 2024, va a moderar la sessió la 
professora María Pilar Serra Añó. 

A continuació, la Sra. rectora dona la paraula a la Sra. secretària general. 

La Sra. secretària general María Elena Olmos Ortega informa que, amb data d’avui, el 
nombre total de membres del Claustre és de 276. Les persones assistents es relacionen 
en l’annex I. 

Així mateix, tenint en compte les vacants i les absències justificades per baixes 
temporals o permisos oficials comunicats a la Secretaria General pels serveis 
administratius corresponents, a l’efecte del que preveu l’article 10, punt 4, del 
Reglament de règim intern del Claustre, l’estimació del quòrum és de 138 claustrals en 
primera convocatòria i de 92 en segona. 

A continuació, informa que va a nomenar dos interventors per a cadascuna de les 
urnes per a la votació del punt 2 i dos comptadors de sala per a la votació, si escau, del 
punt 4. 

Seran interventors d’urna les persones següents: 

– Per a l’urna del PDI “A-L”: Agustín Ángel Díez Castillo i Sergi Doménech García. 

– Per a l’urna del PDI “M-Z”: Carlos Cecilio Padilla Carmona i Francisco Javier Palao Gil. 

– Per a l’urna de l’estudiantat: Nuria Aliques Boronat i Noelia Amat García. 

– Per a les urnes del PIF i del PTGAS: Consuelo Cuenca Belenguer i Félix Gargallo 
Calduch. 

– Comptadors de sala: Constantino Gil Grau i Salvador Gil Grau. 
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Seguidament, la Sra. moderadora dona pas al punt 1 de l'ordre del dia. 

 

Punt 1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del Claustre de 13 de juliol de 2023.  

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. secretària general. 

La Sra. secretària general comunica al Claustre que l’acta ha estat a la web de la 
Secretaria General i que se n’ha enviat una còpia a tots els centres i els serveis generals 
i que no s’ha presentat cap esmena a la mateixa dins del termini reglamentari. Per tant, 
en aplicació de l'article 22 del Reglament de règim intern del Claustre, es pren l’acord 
següent: 

ACUV 1/2024: “Aprovar l’acta de la sessió de 13 de juliol de de 2023”. 

A continuació, la Sra. moderadora dona pas al punt 2 de l’ordre del dia. 

 

Punt 2. Elecció de membres de diversos òrgans col·legiats. 

 Mesa del Claustre: 

- 2 titulars representants claustrals de l’estudiantat. 

- 2 suplents representants claustrals de l’estudiantat. 

Consell de Govern: 

- 9 representants claustrals del professorat doctor amb vinculació permanent.  

- 2 representants claustrals del professorat no doctor o sense vinculació 
permanent. 

- 1 representant claustral del personal investigador en formació. 

- 3 representants claustrals del personal tècnic, de gestió i d’administració i 
serveis. 

- 5 representants claustrals de l’estudiantat. 

Comissió d’Estatuts: 

- 7 representants claustrals de l’estudiantat. 

Comissió de Professorat: 

- 1 representant del personal investigador en formació. 

- 1 representant de l’estudiantat. 
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Comissió d’Investigació: 

- 1 representant del personal investigador en formació. 

- 1 representant de l’estudiantat de doctorat. 

- 1 representant del personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis. 

Comissió Electoral: 

- 1 titular representant del professorat doctor amb vinculació permanent. 

- 1 suplent representant del professorat doctor amb vinculació permanent. 

- 2 suplents representants de l’estudiantat. 

Comissió de Reclamacions: 

- 4 catedràtics o catedràtiques d’universitat. 

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. secretària general. 

La Sra. secretària general informa que, finalitzat el termini de presentació, les 
candidatures són les següents: 

MESA DEL CLAUSTRE 

Per a les 2 places de titulars representants de l’estudiantat s’han presentat els 
membres del Claustre següents: 

- Escribano Soria, Bruno (Facultat de Ciències Biològiques). 

- Monllor Ruiz, Andrea (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 

- Picó Madramany, Josep Andreu (Facultat de Geografia i Història). 

Per a les 2 places de suplents representants de l’estudiantat s’ha presentat la claustral 
següents: 

- Monllor Ruiz, Andrea (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 

Per tant, d’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, en aquest 
òrgan es proclama automàticament electa sense necessitat de votació la candidatura 
de l’estudiantat a membre suplent de la Mesa del Claustre, per haver-se presentat 
menys candidatures que llocs a cobrir. 

Cal fer la votació per a elegir dos representants titulars de l’estudiantat, al haver-se 
presentat més candidatures que llocs a cobrir. Votarà l’estudiantat claustral i en la 
papereta només es podrà marcar una candidatura. 

Queda vacant un representant suplent de l’estudiantat. Així mateix, com que Andrea 
Monllor Ruiz s’ha presentat a membre titular i a membre suplent, en cas que siga 
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elegida com a representant titular, quedaran vacants dos representants suplents de 
l’estudiantat. 

CONSELL DE GOVERN 

Per a les 9 places de representants del professorat doctor amb vinculació permanent, 
s’han presentat els i les claustrals següents: 

- Almerich Silla, José Manuel (Facultat de Medicina i Odontologia). 

- Cillero Salomón, Pedro Javier (Facultat d’Economia). 

- Claver Iborra, José Manuel (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 

- Ferrer García, Emilia (Facultat de Farmàcia). 

- Gil Monte, Pedro Rafael (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 

- Guardiola García, Javier (Facultat de Dret). 

- Jabbaz Churba, Marcela Isabel (Facultat de Ciències Socials). 

- Juan García, Ana (Facultat de Farmàcia). 

- Milián Medina, Begoña (Facultat de Química). 

- Orellana Alonso, María Natividad (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 

Per a les 2 places de representants del professorat no doctor o sense vinculació 
permanent, s’han presentat els claustrals següents: 

- Fernández Maximiano, Rafael (Facultat de Magisteri). 

- García Santos, Vicente (Facultat de Física). 

- Pérez Giménez, Virgilio (Facultat d’Economia). 

Per a la plaça de representant del personal investigador en formació, s’ha presentat la 
claustral següent: 

- Antón González, Laura (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 

Per a les 3 places de representants del personal tècnic, de gestió i d’administració i 
serveis, s’han presentat els i les claustrals següents: 

- Coscollá Pascual, Laura (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 

- López Benedí, Carlos Javier (Col·legi Major Rector Peset). 

- Torrecillas Martínez, Jacinto José (Facultat de Dret). 

Per a les 5 places de representants de l’estudiantat, s’han presentat els i les claustrals 
següents: 

- Alhakim, Rim (Facultat de Medicina i Odontologia). 
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- Darós Serrano, Laia (Facultat de Geografia i Història). 

- Estevan Martínez, Víctor (Facultat de Geografia i Història). 

- Gassó Verdú, Ferran (Facultat de Ciències Biològiques). 

- Lavara Hortelano, Miguel Ángel (Facultat d’Economia). 

- Monzó Navarro, Silvia (Facultat de Dret). 

- Souan Martínez, Marc (Facultat de Ciències Socials). 

- Vigo García, María (Facultat de Dret). 

Per tant, d’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, en aquest 
òrgan es proclamen automàticament electes sense necessitat de votació, per haver-se 
presentat el mateix nombre de candidatures que llocs a cobrir, les candidatures del 
col·lectius del personal investigador en formació i del personal tècnic, de gestió i 
d’administració i serveis. 

Cal fer la votació en la resta dels col·lectius per haver-se presentat més candidatures 
que llocs a cobrir. 

Per a elegir els nou representants del professorat doctor amb vinculació permanent, 
votarà tot el personal docent i investigador claustral i es podran marcar en la papereta 
un màxim de 6 candidatures. 

Per a elegir els dos representants del professorat no doctor o sense vinculació 
permanent, votarà tot el personal docent i investigador claustral i es podran marcar en 
la papereta un màxim d’1 candidatura. 

I per a elegir els cinc representats de l’estudiantat, votarà tot l’estudiantat claustral i es 
podran marcar en la papereta un màxim de 3 candidatures. 

COMISSIÓ D’ESTATUTS 

Per a les 7 places de representants de l’estudiantat, s’han presentat els i les claustrals 
següents: 

- Aronson García, Gloria Graciela (Facultat d’Economia). 

- Cucart Tormo, Carlos (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 

- Cuenca Expósito, Cristina (Facultat d’Infermeria i Podologia). 

- Gumbau Villar, Carlos (Facultat de Dret). 

- Lavara Hortelano, Miguel Ángel (Facultat d’Economia). 



	 7	

- León García, Carles (Facultat d’Economia). 

- Ortí Mondéjar, Andreu (Escola de Doctorat). 

- Perales Lorente, Jennifer (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 

Per tant, en aquesta comissió cal fer la votació per haver-se presentat més 
candidatures que llocs a cobrir. Per a elegir els set representants de l’estudiantat, 
votarà l’estudiantat claustral i es podran marcar en la papereta un màxim de 5 
candidatures. 

COMISSIÓ DE PROFESSORAT 

Per a la plaça de representant del personal investigador en formació, s’han presentat 
els membres de la comunitat universitària següents: 

- Gómez Herrera, Carlota (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 

- Gregori Faus, Cristian (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 

Per a la plaça de representant de l’estudiantat, s’ha presentat la membre de la 
comunitat universitària següent: 

- Berlanga Tovar, Sandra Estefanía (Facultat de Fisioteràpia). 

Per tant, d’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, en 
aquesta comissió es proclama automàticament electa sense necessitat de votació, per 
haver-se presentat el mateix nombre de candidatures que llocs a cobrir, la candidatura 
de l’estudiantat. 

Cal fer la votació en el col·lectiu del personal investigador en formació, per haver-se 
presentat més candidatures que llocs a cobrir. Per a elegir un representant, votarà el 
personal investigador en formació claustral i es podrà marcar en la papereta un màxim 
d’1 candidatura. 

COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ 

Per a la plaça de representant del personal investigador en formació, s’han presentat 
els membres de la comunitat universitària següents: 

- Jiménez Jiménez, Pablo (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 

- Moreno Soler, Víctor (Facultat de Dret). 

- Ruiz Gil, Tania (Facultat de Ciències Socials). 
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Per a la plaça de representant de l’estudiantat de doctorat, s’han presentat els 
membres de la comunitat universitària següents: 

- Díaz Solano, Pau (Escola de Doctorat). 

- Salvador Peris, Patrick (Escola de Doctorat). 

Per a la plaça de representant del personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis, 
s’ha presentat la membre de la comunitat universitària següent: 

- Giménez Fernández, María Desamparados (Serveis Centrals Administraius i 
Econòmics). 

Per tant, d’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, en 
aquesta comissió es proclama automàticament electa sense necessitat de votació, per 
haver-se presentat el mateix nombre de candidatures que llocs a cobrir, la candidatura 
del personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis. 

Cal fer la votació en la resta dels col·lectius per haver-se presentat més candidatures 
que llocs a cobrir. 

Per a elegir el representant del personal investigador en formació, votarà el personal 
investigador en formació claustral i es podrà marcar en la papereta un màxim d’1 
candidatura. 

Per a elegir el representant de l’estudiantat de doctorat, votarà l’estudiantat claustral i 
es podrà marcar en la papereta un màxim d’1 candidatura. 

COMISSIÓ ELECTORAL 

Per a la plaça de titular representant del professorat doctor amb vinculació permanent, 
s’ha presentat el membre de la comunitat universitària següent: 

- Martín Cubas, Joaquín (Facultat de Dret). 

Per a la plaça de suplent representant del professorat doctor amb vinculació 
permanent, no s’ha presentat cap candidatura. 

Per a les dos places de suplents representants de l’estudiantat, s’ha presentat el 
membre de la comunitat universitària següent: 

- Sahuquillo Frías, Ismael (Facultat de Magisteri). 

Per tant, d’acord amb l’article 21 del Reglament de règim intern del Claustre, en 
aquesta comissió es proclama automàticament electa sense necessitat de votació, per 
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haver-se presentat el mateix de candidatures que llocs a cobrir, la candidatura del 
professorat doctor amb vinculació permanent a membre titular. Així mateix, també es 
proclama automàticament electa sense necessitat de votació, per haver-se presentat 
menys candidatures que llocs a cobrir, la candidatura de l’estudiantat a membre 
suplent. 

Per últim, queden vacants un representant suplent del professorat doctor amb 
vinculació permanent i un representant suplent de l’estudiantat. 

COMISSIÓ DE RECLAMACIONS 

Per a les 4 places de places de catedràtics o catedràtiques d’universitat, el Consell de 
Govern de la Universitat de València, va proposar el catedràtics i catedràtiques 
següents: 

- Añón Roig, María José (Facultat de Dret). 

- García Ros, Rafael (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 

- Grau Almero, Elena (Facultat de Geografia i Història). 

- Pastor Monsálvez, José Manuel (Facultat d’Economia). 

En aquesta comissió no es contempla la proclamació automàtica, ja que d’acord amb 
l’article 166 dels Estatuts de la Universitat de València, és necessària la majoria de vots 
emesos, sempre que aquesta majoria supere un terç del nombre total de membres del 
Claustre. Per a la sessió d’avui són necessaris 93 vots. Votaran tots els membres del 
Claustre i es podrà votar a totes les candidatures. 

Per tant, el personal docent i investigador votarà al Consell de Govern i a la Comissió de 
Reclamacions en les paperetes de color blau. Estan distribuïts en dues urnes. Una de l’A 
a la l’L i l’altra de l’M a la Z. 

L’estudiantat votarà a la Mesa del Claustre, Consell de Govern, Comissió d’Estatuts, 
Comissió d’Investigació i Comissió de Reclamacions en les paperetes de color groc. 

El personal investigador en formació votarà a la Comissió de Professorat, Comissió 
d’Investigació i Comissió de Reclamacions en les paperetes de color taronja. 

El personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis votarà a la Comissió de 
Reclamacions en les paperetes de color blanc. 

Seguidament, la Sra. secretària general prega als interventors d’urna que s’acosten a les 
urnes. 

Després de totes les informacions donades, s’inicia la votació. 
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Finalitzada la votació i l’escrutini, es fa públic el resultat següent: 

MESA DEL CLAUSTRE – ESTUDIANTAT TITULAR 

- Escribano Soria, Bruno (Facultat de Ciències Socials): 20 vots. 

- Monllor Ruiz, Andrea (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació): 1 vot. 

- Picó Madramany, Josep Andreu (Facultat de Geografia i Història): 26 vots. 

CONSELL DE GOVERN – PROFESSORAT DOCTOR AMB VINCULACIÓ PERMANENT 

- Almerich Silla, José Manuel (Facultat de Medicina i Odontologia): 70 vots. 

- Cillero Salomón, Pedro Javier (Facultat d’Economia): 76 vots. 

- Claver Iborra, José Manuel (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria): 61 vots. 

- Ferrer García, Emilia (Facultat de Farmàcia): 68 vots. 

- Gil Monte, Pedro Rafael (Facultat de Psicologia i Logopèdia): 70 vots. 

- Guardiola García, Javier (Facultat de Dret): 67 vots. 

- Jabbaz Churba, Marcela Isabel (Facultat de Ciències Socials): 77 vots. 

- Juan García, Ana (Facultat de Farmàcia): 17 vots. 

- Milián Medina, Begoña (Facultat de Química): 61 vots. 

- Orellana Alonso, María Natividad (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació): 58 
vots. 

CONSELL DE GOVERN – PROFESSORAT NO DOCTOR O SENSE VINCULACIÓ 
PERMANENT 

- Fernández Maximiano, Rafael (Facultat de Magisteri): 44 vots. 

- García Santos, Vicente (Facultat de Física): 47 vots. 

- Pérez Giménez, Virgilio (Facultat d’Economia): 13 vots. 

CONSELL DE GOVERN – ESTUDIANTAT 

- Alhakim, Rim (Facultat de Medicina i Odontologia): 28 vots. 

- Darós Serrano, Laia (Facultat de Geografia i Història): 29 vots. 

- Estevan Martínez, Víctor (Facultat de Geografia i Història): 28 vots. 

- Gassó Verdú, Ferran (Facultat de Ciències Biològiques): 1 vot. 

- Lavara Hortelano, Miguel Ángel (Facultat d’Economia): 28 vots. 

- Monzó Navarro, Silvia (Facultat de Dret): 26 vots. 

- Souan Martínez, Marc (Facultat de Ciències Socials): 26 vots. 

- Vigo García, María (Facultat de Dret): 27 vots. 
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COMISSIÓ D’ESTATUTS – ESTUDIANTAT 

- Aronson García, Gloria Graciela (Facultat d’Economia): 26 vots. 

- Cucart Tormo, Carlos (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport): 46 vots. 

- Cuenca Expósito, Cristina (Facultat d’Infermeria i Podologia): 47 vots. 

- Gumbau Villar, Carlos (Facultat de Dret): 27 vots. 

- Lavara Hortelano, Miguel Ángel (Facultat d’Economia): 47 vots. 

- León García, Carles (Facultat d’Economia): 26 vots. 

- Ortí Mondéjar, Andreu (Escola de Doctorat): 45 vots. 

- Perales Lorente, Jennifer (Facultat de Psicologia i Logopèdia): 47 vots. 

COMISSIÓ DE PROFESSORAT – PERSONAL INVESTIGADOR EN FORMACIÓ 

- Gómez Herrera, Carlota (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació): 3 vots. 

- Gregori Faus, Cristina (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport): 0 vots. 

COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ – PERSONAL INVESTIGADOR EN FORMACIÓ 

- Jiménez Jiménez, Pablo (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport): 0 vots. 

- Moreno Soler, Víctor (Facultat de Dret): 3 vots. 

- Ruiz Gil, Tania (Facultat de Ciències Socials): 0 vots. 

COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ – ESTUDIANTAT DE DOCTORAT 

- Díaz Solano, Pau (Escola de Doctorat): 47 vots. 

- Salvador Peris, Patrick (Escola de Doctorat): 26 vots. 

COMISSIÓ DE RECLAMACIONS – CATEDRÀTICS O CATEDRÀTIQUES D’UNIVERSITAT 

- Añón Roig, María José (Facultat de Dret): 134 vots. 

- García Ros, Rafael (Facultat de Psicologia i Logopèdia): 109 vots. 

- Grau Almero, Elena (Facultat de Geografia i Història): 125 vots. 

- Pastor Monsálvez, José Manuel (Facultat d’Economia): 134 vots. 

La Sra. secretària general informa que en la Comissió d’Estatuts s’ha produït un empat 
entre Gloria Graciela Aronson García i Carles León García. L’article 21 del Reglament de 
règim intern del Claustre estableix que cal resoldre l’empat mitjançant sorteig públic en 
la mateixa sessió del Claustre. Per tant, es procedeix a fer el sorteig i resulta elegit com 
a membre de la Comissió d’Estatuts l’estudiant Carles León García. 
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Per la qual cosa, es prenen els acords següents: 

ACUV 2/2024: "Proclamar membres de la Mesa del Claustre, en 
representació de l’estudiantat els claustrals i la claustral següent, així com la 
suplent que queda vacant:  
TITULARS: 
- Bruno Escribano Soria (Facultat de Ciències Biològiques). 
- Josep Andreu Picó Madramany (Facultat de Geografia i Història). 
SUPLENTS: 
- Andreu Monllor Ruiz (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 
- Vacant”. 

ACUV 3/2024: “Proclamar membres del Consell de Govern els i les 
claustrals següents: 
Personal docent i i investigador doctor amb vinculació permanent: 
- José Manuel Almerich Silla (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Pedro Javier Cillero Salomón (Facultat d’Economia). 
- José Manuel Claver Iborra (Escola Tècnica Superior d’Enginyeria). 
- Emilia Ferrer García (Facultat de Farmàcia). 
- Pedro Rafael Gil Monte (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Javier Guardiola García (Facultat de Dret). 
- Marcela Isabel Jabbaz Churba (Facultat de Ciències Socials). 
- Begoña Milián Medina (Facultat de Química) 
- María Natividad Orellana Alonso (Facultat de Filosofia i Ciències de 
l’Educació). 

Personal docent i i investigador doctor amb vinculació permanent: 
- Rafael Fernández Maximiano (Facultat de Magisteri). 
- Vicente García Santos (Facultat de Física). 

Personal investigador en formació: 
- Laura Antón González (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 

Personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis: 
- Laura Coscollá Pascual (Serveis Centrals Administratius i Econòmics). 
- Carlos Javier López Benedí (Col·legi Major Rector Peset). 
- Jacinto José Torrecillas Martínez (Facultat de Dret). 

Estudiantat: 
- Rim Alhakim (Facultat de Medicina i Odontologia). 
- Laia Darós Serrano (Facultat de Geografia i Història). 
- Víctor Estevan Martínez (Facultat de Geografia i Història). 
- Miguel Ángel Lavara Hortelano (Facultat d’Economia). 
- María Vigo García (Facultat de Dret).” 
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ACUV 4/2024: “Proclamar membre de la Comissió d’Estatuts, en 
representació de l’estudiantat, els i les claustrals següents: 
- Carlos Cucart Tormo (Facultat de Ciències de l’Activitat Física i l’Esport). 
- Cristina Cuenca Expósito (Facultat d’Infermeria i Podologia). 
- Carlos Gumbau Villar (Facultat de Dret). 
- Miguel Ángel Lavara Hortelano (Facultat d’Economia). 
- Carles León García (Facultat d’Economia). 
- Andreu Ortí Mondéjar (Escola de Doctorat). 
- Jennifer Perales Lorente (Facultat de Psicologia i Logopèdia).” 

ACUV 5/2024: “Proclamar membres de la Comissió de Professorat les 
persones de la comunitat universitària següents: 
Personal investigador en formació: 
- Carlota Gómez Herrera (Facultat de Filosofia i Ciències de l’Educació). 

Estudiantat: 
- Sandra Estefanía Berlanga Tovar (Facultat de Fisioteràpia).” 

ACUV 6/2024: “Proclamar membres de la Comissió d’Investigació les 
persones de la comunitat universitària següents: 
Personal investigador en formació: 
- Víctor Moreno Soler (Facultat de Dret). 

Estudiantat de doctorat: 
- Pau Díaz Solano (Escola de Doctorat). 

Personal tècnic, de gestió i d’administració i serveis: 
- María Desamparados Giménez Fernández (Serveis Centrals Administratius 
i Econòmics).” 

ACUV 7/2024: “Proclamar membres de la Comissió Electoral les persones 
de la comunitat universitària següents, així com les representacions que 
queden vacants: 
TITULARS: 
Personal docent i investigador doctor amb vinculació permanent: 
- Joaquín Martín Cubas (Facultat de Dret). 

SUPLENTS: 
Personal docent i investigador doctor amb vinculació permanent: 
- Vacant. 
Estudiantat: 
- Ismael Sahuquillo Frías (Facultat de Magisteri). 
- Vacant.” 

ACUV 8/2024: “Proclamar membres de la Comissió de Reclamacions els 
catedràtics i les catedràtiques d’universitat següents: 
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- María José Añón Roig (Facultat de Dret). 
- Rafael García Ros (Facultat de Psicologia i Logopèdia). 
- Elena Grau Almero (Facultat de Geografia i Història). 
- José Manuel Pastor Monsálvez (Facultat d’Economia). 
 

A continuació, la Sra. moderadora dona pas al punt 3 de l’ordre del dia. 

 

Punt 3. Informe de la Sra. rectora. 

La Sra. moderadora informa que la Mesa del Claustre ha decidit que, per a presentar 
aquest punt, la Sra. rectora disposa com a màxim de 30 minuts. Així mateix, qui vullga 
demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer alçant la mà o preferentment entregant 
la credencial a la Mesa del Claustre abans que acabe la presentació del punt per part 
de la Sra. rectora. Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals 
disposaran d’1 o 2 minuts o menys per a intervenir. 

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. rectora. 

La Sra. rectora dona començament a la sessió ordinària del Claustre, primera d’aquest 
any 2024. Curs acadèmic 2023-2024 que iniciarem amb 49.491 estudiantes i estudiants 
matriculats en un total de 56 titulacions i 12 dobles titulacions de grau, 104 titulacions i 
una doble titulació de màster oficial i un total de 60 programes de doctorat. D’aquest 
total d’estudiantat, 8.586 es correspon a estudiants de grau de nou ingrés, 3.631 són 
noves i nous estudiants de màster oficial i 1.031 persones començaren un programa de 
doctorat. 

Dona la benvinguda particularment a aquest any 2024, en què la nostra Universitat 
compleix 525 anys des de que va obrir les seus portes a l’històric edifici del carrer La 
Nau, i va començar amb els estudis de Llei, Medicina i Teologia. 

Siga aquest record de la nostra història el que servisca de benvinguda a aquest edifici, 
també edifici històric, de la Facultat de Medicina i Odontologia que ens acull una 
vegada més per a celebrar aquesta reunió del Claustre. Dona les gràcies a la Sra. 
degana, recentment reelegida al front d’aquesta històrica facultat, per acollir-nos, fent 
esdevenir aquesta bella Aula Magna el cor del sistema de representació de la nostra 
Universitat. 

Saluda especialment a les persones que ens segueixen en la retransmissió en directe 
d’aquesta reunió del Claustre, en un producció UVcomunicació, realitzada pel Taller 
d’Audiovisuals de la nostra Universitat. Els dona les gràcies per fer possible aquest 
exemple d’obertura d’unes sessions de Claustre, que són possibles també i estén el seu 
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agraïment, per la seua dedicació i treball, als serveis de la Secretaria General de la 
Universitat de València.  

Una universitat pública, valenciana, oberta al món, líder en recepció d’estudiants 
internacionals a nivell d’Europa, primera universitat europea en recepció d’estudiants 
Erasmus. Universitat pública, valenciana i democràtica en aplicació dels drets recollits 
en la nostra Constitució, que ens garanteixen l’autonomia universitària, tant 
intensament reivindicada al llarg de la nostra història i actualment regulada per una llei 
orgànica, la Llei Orgànica del Sistema Universitari (LOSU), a la qual es referirà 
posteriorment. 

És aquesta la primera reunió del Claustre que se celebra després del procés de 
renovació parcial de la representació de l’estudiantat, que d’acord amb el nostre 
Reglament, té lloc cada dos anys. Siguen, per tant, aquestes primeres paraules de 
benvinguda a les i els nous representants d’estudiants, que s’incorporen a aquest 
màxim òrgan de representació universitària. 

Junt a la benvinguda al que s’incorpora de nou, l’agraïment no sols a la representació 
de l’estudiantat, sense el qual no hi hauria universitat, sinó a totes i a tots els 
representants del diferents estaments universitaris. Els dona les gràcies pel seu 
compromís, perquè una universitat pública, democràtica i participativa, no pot ser 
possible sense un sistema de participació i de representació plenament democràtic. I 
això requereix de la dedicació i compromís desinteressat de totes i tots de formar part 
d’aquest òrgan. 

Dona les gràcies també a totes les persones que integren la resta d’òrgans de 
representació i govern d’una universitat com la nostra, estructurada en diferents 
nivells. Gràcies als que participen des dels departaments i les juntes de centre i a totes 
les persones que estan al front tant d’òrgans d’elecció unipersonal, com també d’òrgans 
col·legiats. 

En aquest sentit, la Sra. rectora informa al Claustre que en l’exercici de les 
competències establertes en la Llei Valenciana de Consells Socials, que pròximament 
haurà d’adaptar-se a la nova Llei Orgànica del Sistema Universitari, aquest passat mes 
de setembre, el Govern de la Generalitat va procedir al relleu del professor Vicent Soler 
com a president del Consell Social de la Universitat de València. Aquest relleu es 
produeix quan encara no havia arribat a la tercera part del seu mandat. 

És difícil trobar paraules per reconèixer la trajectòria de qui va ser lluitador per la 
nostra democràcia, detingut i jutjat en el procés conegut pels 10 d’Alaquàs. Un deixeble 
d’Ernest Lluch, que seguint l’estel de La Via Valenciana, magna obra de qui va ser 
professor de la nostra Facultat de Ciències Econòmiques i Empresarials, va esdevenir un 
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referent en els estudis sobre l’economia del País Valencià. Home compromès, Vicent 
Soler mai ha defugit de la seua militància política en el socialisme valencià i ha estat 
dues vegades en el Govern del president Joan Lerma i en el del president Ximo Puig, 
conseller de la Generalitat Valenciana. Regidor, també, de l’Ajuntament de València, 
diputat autonòmic al llar de més d’una dècada i vicepresident de les Corts Valencianes. 
La seua contribució a la democràcia valenciana és inqüestionable. Catedràtic 
d’Estructura Econòmica, va dirigir el departament en què va donar la docència i va ser 
degà també de la nostra Facultat d’Economia. Per tant, tot el nostre reconeixement a la 
seua trajectòria i tarannà. És un referent i ningú podrà dir el contrari. Un acadèmic, un 
polític, un ciutadà. I un agraïment per la seua contribució i aportació al Consell Social 
en aquest breu però intens període.  

Al front del Consell Social, el substitueix Ángela Pérez, llicenciada en Ciències 
Biològiques per la nostra Universitat, qui va iniciar la seua carrera investigadora amb 
nosaltres abans d’esdevenir una gran emprenedora. Com a jove investigadora ha 
participat en projectes europeus de seqüenciació genòmica i ha publicat dos articles en 
la revista Nature. Després d’aquesta etapa, va crear un empresa dedicada a la diagnosi 
genètica humana. Des d’aquell moment, ha fundat diverses empreses especialitzades, 
algunes d’elles líders a Espanya en medicina de precisió. Des dels seus inicis 
empresarials, sempre ha estat lligada al nostre Parc Científic i ha estat molt propera a la 
Universitat de València. Guanyadora del premi Jaume I com a emprenedora, exemple 
de transferència de coneixement i també dels premis Caixabank, Dona Empresària i 
Alumni Plus del Consell Social de la nostra Universitat, la nova presidenta del Consell 
Social és membre de l’Alt Consell Consultiu de la Generalitat Valenciana en I+D+I i és 
presidenta de BIOVAL, el clúster BIO de la Comunitat Valenciana. Li desitgem el millor 
dels encerts. 

D’altra banda, al llarg dels darrers mesos, s’han produït renovacions en les direccions 
de departaments i instituts d’investigació, i en les properes setmanes es procedirà i 
està procedint-se ja, a la renovació dels equips deganals i de la direcció de centres. 
Centres alguns d’ells que enguany celebraran els seus 125 anys de creació, a l’igual que 
celebrem el 40è aniversari de la creació de la implantació d’estudis universitaris i 
moltes altres efemèrides pròpies d’una universitat tan gran i tan diversa com és la 
nostra. A totes i a tots els responsables de centres, departaments i instituts els dona les 
gràcies per fer possible amb el seu treball, fer possible cada dia aquesta gran 
Universitat. 

Un treball que ens ha valgut situar-nos en el rànquing de Shanghai com la primera 
universitat d’Espanya en Administració i Direcció d’Empreses, en Dret, en Turisme, i 
entre les tres primeres en Ambient i Ecologia, Ciències Atmosfèriques, Ciència i 
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Tecnologia dels Aliments, Educació, Medicina Clínica, Salut Pública, Química i 
Teledetecció. I a nivell mundial, entre les 100 primeres en Ciències Atmosfèriques, 
entre les 150 primeres en Física i Salut Pública i entre les 200 primeres també en Dret i 
Infermeria. Aquestes dades complementen la nostra posició global, que ens situa entre 
les 3 o les 5 primeres universitats espanyoles i entre les 100 primeres d’Europa d’acord 
amb els rànquings més prestigiosos. 

Per això, la Sra. rectora remarca la importància de la investigació i la transferència de 
coneixement a la nostra Universitat. Els resultats són aclaparadors i és fruit del treball 
dur i constant en un context que no sempre és el més favorable per a la ciència a 
Espanya. En eixe sentit, continuem reivindicant millores en la gestió de les ajudes a la 
investigació i també una aportació major de fons a programes de recerca i de 
transferència de coneixement, per poder contribuir millor a una societat més avançada 
i més desenvolupada, que genere oportunitats d’ocupació de qualitat als joves i les 
joves titulades. 

I parlant d’estudiants i estudiantes, no hem d’oblidar que som la primera universitat 
d’Espanya en estudiants amb discapacitat. Això és possible gràcies a la dedicació 
d’UVdiscapacitat, com a l’atenció i compromís del nostre professorat, dels voluntaris i 
voluntàries i dels companys i les companyes de classe.  

Som també la primera universitat espanyola en participació en competicions esportives 
universitàries i és motiu d’orgull especialment quan es trobem en les proximitats del 
mes de març, en què celebrarem la lluita per la igualtat efectiva entre homes i dones, 
dir que la selecció esportiva de la Universitat de València és paritària, que s’integra en 
igualtat per xics i per xiques. I, a més, és un motiu més d’orgull poder dir que som la 
primera universitat pública d’Espanya en resultats en competicions esportives, la 
segona en termes absoluts, comptant universitats públiques i privades. És de justícia 
que aquest Claustre, màxim òrgan de representació de la comunitat universitària, 
reconega l’esforç i dedicació de les i els nostres esportistes, així com del Servei 
d’Esports, entrenadores i entrenadors.  

Seleccions esportives de la Universitat, que duen pel món la bandera de la Universitat 
de València, com ho fan també els i les nostres estudiants que participen en programes 
de mobilitat, especialment en programes de doble titulació. Per això, també és 
moment de destacar la important tasca comesa pels serveis de la Universitat, d’una 
banda el de Relacions Internacionals i d’altra banda tots els centres que apliquen el seu 
compromís i dedicació a l’èxit de la dimensió internacional, tant en enviament com en 
recepció d’estudiantes i estudiants. 

La Sra. rectora li diu als companys i companyes membres del Claustre que sap que 
coneixen moltes de les dades que acaba de presentar, però també creu que hem de 
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sentir-nos orgulloses i orgullosos del treball conjunt que realitzem com a institució, 
com a universitat pública aplicada a les seues funcions establertes per la legislació, 
investigació, innovació i transferència, formació en estudis oficials, formació al llarg de 
la vida, cultura i divulgació científica i contribució a fer una societat més reflexiva i més 
autocrítica.  

Som una universitat amb valors, una universitat de persones per a les persones. En 
aquest sentit, iniciarem l’any passat, un programa de salut mental amb un servei 
d’assessorament psicològic, des de la Clínica de Psicologia de la Universitat, que va 
atendre un total de 785 estudiantes i estudiants entre març i desembre de l’any passat. 
Si comptem les dades corresponents als curs acadèmic 2023-2024, des del dia 1 de 
setembre fins el passat 20 de febrer, un total de 680 estudiantes i estudiants reberen 
atenció a la nostra clínica, amb una mitjana de tres sessions psicològiques, sent una 
quinta part d’ells els que varen arribaren a sis sessions, que és el màxim establert que 
considerem que pot haver ja també una millora, i si no, és deriva. Però la quinta part de 
aquests estudiants varen arribar a eixes sis sessions, comptant també diagnòstic i 
tractament. 

Però, la Sra. rectora també vol informar que anem a avançar més en aquest projecte de 
salut mental, amb uns tallers de salut mental per a actuar preventivament. En 14 de les 
facultats que tenim, entre març i abril, participaran els estudiants en aquests tallers, 
bàsicament de gestió de l’ansietat i l’estrès i de l’autoestima i la gestió del temps, estant 
oberts aquests tallers a altres trastorns i problemes que puguen aparèixer. Indica que la 
inversió que fem en prevenció sempre és la millor que puguem fer. Aquest servei molt 
prompte s’estendrà, tal com es varen comprometre, al personal tècnic, de gestió i 
d’administració i serveis i al personal docent i investigador, abastant així al conjunt de la 
nostra comunitat universitària. 

I ara, retornant al concepte del valors de la nostra Universitat, diu que li agradaria 
recordar que la Universitat de València està al servei del desenvolupament intel·lectual 
i material dels pobles, del progrés del coneixement, de la pau, de la igualtat entre 
homes i dones i la defensa ecològica del medi ambient, tal com s’estableix a l’article 4 
dels nostres Estatuts.  

En eixe sentit, començava el seu informe al Claustre en el passat mes de juliol amb les 
paraules següents: “l’informe al Claustre en el passat mes de febrer, es referia a la 
guerra de Rússia-Ucraïna, que ha trencat l’equilibri geopolític existent i ha obert una 
crisi humanitària, a més d’importants efectes macroeconòmics que desestabilitzen les 
nostres societats, especialment en termes econòmics”. No vol acabar aquesta 
referència, sense tornar a emprar els versos de Raimon com va fer en la darrera sessió 
del Claustre, per cridar no, jo dic no, diguem no, nosaltres no som d’eixe món.  
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Han passat ara ja dos anys des de la invasió russa i malauradament la guerra continua 
colpejant Ucraïna, la mort de l’opositor al govern rus empresonat al seu país ens aboca 
a un horitzó de manca de garanties democràtiques a Rússia i continuen molts conflictes 
que s’estenen en les proximitats del nostre món mediterrani, com és la guerra a Síria. 

Una Mediterrània que esdevé una barrera física amb el continent africà i que també és 
el punt i final a la vida i als somnis de moltes persones que veuen el continent europeu 
com un territori en què emprendre una nova vida, fugint de situacions de conflictes 
militars, de la pobresa o simplement tractant de viure la seua vida en llibertat en un 
continent que és el bressol dels drets humans.  

Uns drets humans que estan veient-se vulnerats a la franja de Gaza per l’exèrcit israelià 
en una resposta brutal, desproporcionada, indignant, a una acció terrorista comesa per 
Hamás que continua mantenint desenes d’hostatges israelians. Per això, des del passat 
9 de novembre, el Consell de Govern de la Universitat de València s’ha posicionat d’una 
manera clara i inequívoca en contra de la vulneració del dret internacional humanitari 
que està tenint lloc a la franja de Gaza per part de l’estat d’Israel. No vol estendre’s 
sobre aquesta qüestió, ja que després, en un punt específic, abordarem la proposta de 
declaració institucional del Claustre, que s’ha incorporat en la documentació lliurada 
als i a les membres d’aquest òrgan, així com s’atendrà la demanda d’un conjunt de 
claustrals. 

La Sra. rectora diu que en el darrer Claustre es va referir també, canviant de tema, a la 
qüestió del finançament del sistema universitari públic valencià. Diu que no repetirà 
novament els comentaris sobre una situació que es coneix per les declaracions i 
peticions institucionals que han reiterat al llarg dels darrers anys, per tractar de fer 
possible el model de finançament del sistema universitari públic valencià, tan i tan 
necessari. Quan al finançament, diu que han criticat amb una gran duresa que el 
repartiment de fons corresponent a l’any 2023 es realitzara amb un regal de 7,5 milions 
d’euros addicionals a la Universitat Politècnica de València, la universitat pública que ha 
estat sobrefinançada al llarg d’una dècada, que va comptar d’eixa manera amb un altre 
sobrefinançament extraordinari i injustificat. 

Bé és cert, que l’anterior Govern valencià va incorporar gairebé 100 milions d’euros 
addicionals al finançament del sistema universitari públic i va pagar el deute històric, 
cosa que li reconeguem i agraïm al Govern de la Generalitat i al seu president, però no 
va signar un acord en què coincidíem totes les universitats excepte una, que va 
bloquejar l’acord. 

També ho és que, per tal d’arrodonir el compliment de les necessitats del sistema 
universitari públic valencià, es requeririen entre 100 i 150 milions d’euros addicionals 
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per recuperar la situació financera que teníem fa ja més de 10 anys, abans de les 
retallades de pressupost que ens imposaren. 

Després de l’acte d’obertura del curs per part de l’actual president de la Generalitat, les 
rectores i els rectors de les universitats públiques valencianes foren convocades i 
convocats a una reunió a la Conselleria d’Educació, que és la que reuneix també les 
competències en universitats en la nova estructura del Consell de la Generalitat 
Valenciana. En aquesta reunió ens digueren dues coses: la primera que a la Conselleria 
no trobaven cap documentació relativa a aquests acords i treballs de mesos intensos 
que seguien a anys de treball dels equips econòmics de les universitats públiques, IVIE i 
Generalitat, per tant, ens emplaçaren a començar de nou; i la segona que ens digueren 
és que, per a l’any 2024, s’ha mantingut el criteri de repartiment de fons seguit en 
2023, consolidant-se així ja els 7,5 milions d’euros addicionals que el govern anterior 
havia concedit de sobrefinançament a la Universitat Politècnica. Així s’ha reflectit en els 
pressupostos de la Generalitat Valenciana del 2024. 

Per la nostra banda, ens oferirem en fer arribar a la Conselleria tota la documentació 
que tenim, dels treball de redacció i dels acords assolits per a elaborar el pla pluriennal 
de finançament que encara no ha avançat. A més, vàrem assenyalar que la nostra 
Universitat té molts elements no contemplats en les negociacions anteriors que podem 
posar sobre la taula, com l’important cost de manteniment del patrimoni històric, 
patrimoni bibliogràfic, pictòric i d’altres manifestacions artístiques, així com del 
patrimoni arquitectònic, patrimoni protegit que hem de preservar, mantenir i posar a 
disposició de la societat amb els mateixos criteris de repartiment de fons que la resta 
d’universitats. També dels costos de comptar amb diversos campus universitaris com a 
conseqüència de l’evolució històrica de la que és la primera de les universitats 
valencianes en qualsevol magnitud que es vullga veure. 

El proper dilluns, des de la Conselleria d’Educació, Universitats i Ocupació han convocat 
els equips econòmics de les universitats públiques valencianes, per a iniciar novament 
els primers contactes sobre el pla pluriennal de finançament. Diu que aniran informant 
de les novetats a la comunitat universitària. 

En un altre ordre de coses, en aquest mes de febrer, després d’informar al Consell de 
Govern, es va convocar la Comissió Assessora Estudiantil, per tal de comunicar a la 
representació de l’estudiantat el canvis impulsats pel Govern d’Espanya, en virtut dels 
quals a partir de dia 1 de gener d’enguany ja és exigible l’alta d’afiliació al règim general 
de la Seguretat Social per a les pràctiques curriculars no remunerades. És aquesta una 
gestió complexa i amb un volum de dades tan important, que la Tresoreria General de 
la Seguretat Social ha establert un termini excepcional fins al 31 de març per a totes les 
altes i baixes compreses entre el dia 1 de gener i el dia 20 de març, i al llarg també del 
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mes d’abril revisará totes les altes i baixes d’aquest període per evitar el desfasament 
entre la data real d’alta o baixa i les dates d’efectes. 

El més important per a l’estudiantat és que, una vegada se’ls done d’alta en el règim 
general de la Seguretat Social, a través de la web d’aquest organisme de l’Estat podran 
obtenir les dades de la seua vida laboral. Ja tenim publicada en la web de la nostra 
Universitat, en la secció de Seguretat Social en gestió de Recursos Humans, la 
informació sobre les prestacions a les quals tenen tenen dret els i les estudiantes, que 
són la baixa per accident de treball, prestacions per naixement, cura de menor i risc 
durant l’embaràs o la lactància. A més, des del Vicerectorat s’ha habilitat un correu 
electrònic on es poden adreçar totes les consultes i dubtes que tinguen. Important és 
que per cada dia efectiu de pràctiques, es computaran 1,61 dies cotitzats de vida 
laboral de l’estudiantat que es reflectiran quan es tanque la cotització de cada 
trimestre. 

Tot açò suposa una important sobrecàrrega de treball dels nostres serveis universitaris, 
als que agraeix el seu treball i, especialment, que treballem alienats amb el Govern 
d’Espanya des de la lleialtat institucional, a través de la Seguretat Social, per tal que no 
sols es complisca la nova normativa, sinó que el procediment siga el més exitós i 
beneficiós possible per al nostre estudiantat. 

La Sra. rectora informa igualment que al llarg d’aquests mesos de 2024, estan tenint 
lloc als nostres campus universitaris els fòrums d’ocupació, el punt de trobada entre 
administracions, empreses, associacions i organitzacions del tercer sector i les i els 
nostres estudiants. Dona les gràcies a totes les facultats i escola per la seua decisiva 
contribució a aquesta iniciativa i també gràcies al lideratge d’Uvocupació per aquestes 
iniciatives d’apropar les oportunitats de treball al nostre estudiantat. 

I aprofita aquest punt per agrair de nou als centres, així com al Servei de Dinamització i 
Informació la seua especial dedicació, comptant també amb la participació del nostre 
estudiantat actual en el programa Conèixer, programa per a apropar i explicar la nostra 
Universitat, la nostra gran oferta acadèmica, diversa, actualitzada i de qualitat als futurs 
estudiants i estudiantes a la nostra Universitat. 

La Sra. rectora acaba ja, recordant que el passat 5 de febrer organitzarem una trobada 
amb la directora de l’ANECA, adreçada al conjunt del personal docent i investigador i 
del personal investigador en formació, en la qual participarem, presencialment o en 
línia, més de 600 persones. En ella s’abordà el nou sistema d’acreditació i també les 
avaluacions de sexennis. Va ser una sessió molt participativa. 

Indica que ha dit en nombroses vegades que vivim temps de canvis, temps complexos i 
turbulents. Diu que de l’informe que acaba de presentar davant el Claustre es pot 
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evidenciar aquesta situació, tant en l’àmbit geopolític com en les finances públiques. El 
Govern actual de la Generalitat Valenciana manté l’exigència de l’anterior govern de 
reforma del model de finançament de la Comunitat Valenciana, que comptava amb el 
suport de la totalitat de les forces polítiques valencianes representades a Les Corts, 
també de les organitzacions empresarials, sindicals i de les universitats. 

D’altra banda, el Ministeri de Ciència, Innovació i Universitats va sol·licitar a les 
universitats públiques que remetérem un informe de l’impacte econòmic de l’aplicació 
de la nova Llei d’universitats, la LOSU. En aquest complex escenari sembla existir una 
difícil entesa entre els governs autonòmics, que no estan disposats a assumir les 
despeses de la LOSU amb l’actual sistema de finançament de les comunitats 
autònomes, i el Ministeri d’Universitats que apostar per finançar tan sols el 33% del 
cost de l’aplicació de la llei i durant únicament un període transitori. Seguim amb 
preocupació aquesta situació i estem de forma activa a l’espera del procés negociador 
entre comunitats autònomes i Ministeri d’Universitats. 

La Generalitat Valenciana coneix les nostres necessitats de finançament suplementari 
per a aplicar la LOSU, a l’igual que coneix les necessitats de la nostra Universitat i del 
conjunt de les universitats públiques valencianes, per tal de continuar essent un 
sistema universitari de referència a Espanya, encapçalat per la Universitat de València. 

Diu que se li ha sentit moltes vegades que la LOSU no podia aplicar-se en la seua 
redacció que finalment va ser aprovada. Ara el Ministeri ens informa de l’estudi de la 
possibilitat de flexibilització de l’aplicació de la llei. Continuem esperant a saber en 
quins termes finalment es produirà i quina afectació tindrà sobre el nostre personal 
docent i investigador.  

També seguim amb preocupació el conjunt de restriccions que ens afecten, la falta d’un 
finançament específic, els límits de la massa salarial que tant ens afectaren en la 
implantació del conveni col·lectiu i, sobretot, la taxa de reposició. Una taxa de reposició 
que s’anuncia que s’eliminarà en el 2025, però que hem de tenir en compte que estem 
ja prop de març de 2024 i continuem amb el pressupostos generals de l’Estat 
prorrogats. 

Però no vol que aquestes darreres paraules tingueren un sentiment pessimista, de cap 
manera. Hem encarat nombrosos reptes al llarg de la història i ens hem sortit enfortits i 
aquest segur que també el superarem, enfortits, i el superarem com la gran Universitat 
que som. Per això acaba aquest informe com l’ha començat, agraint a tota la 
Universitat, a tota la comunitat universitària el seu esforç diari en un context 
d’incertesa i restriccions, en un context de canvi normatiu, al qual tractem d’ajustar-
nos, pensant sempre en les persones, que han de ser el centre de la nostra política 
universitària. 
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La Sra. moderadora obri un torn d’intervencions. 

L’estudiant de la Facultat d’Economia Miguel Ángel Lavara Hortelano indica que parla 
en representació del seu sindicat, el Bloc d’Estudiants Agermanats. Diu que fa uns 
mesos, al novembre de l’any passat, hi hagueren eleccions estudiantils. Dels resultats 
d’aquests comicis va emanar un mandat molt clar. El estudiants de la Universitat de 
València van apostar per una universitat més pública, més feminista, més inclusiva, més 
sostenible, més democràtica i, per descomptat, més valenciana. Per això, el sindicat al 
qual representa ara i ací, el Bloc d’Estudiants Agermanats, va ser triat com el sindicat 
majoritari d’aquesta institució, tal com ho havia estat en anteriors comeses electorals. 
Aquests són els valors i els objectius que han elegit lliurement 2.252 estudiants i que 
s’han traduït en 27 claustrals i 70 juntals, dividits pels diferents campus de la nostra 
Universitat. Tanmateix, queda molt camí per fer i diu que lluitaran en tots i cadascun 
del òrgans en què tindran representació per reivindicar la Universitat que volen i pels 
drets de tota la comunitat universitària, especialment del col·lectiu al qual representen, 
que és l’estudiantat. Comparteixen i defensen, com ha dit la Sra. rectora en el seu 
informe, uns valor comuns amb la Universitat de València i que durant aquests dos 
anys, provaran d’enfortir, tal i com ho han fet durant els 40 anys d’història del seu 
sindicat, el BEA. Som la universitat més gran del País Valencià i ocupem llocs estratègics 
i d’especial rellevància pel que fa a acollida, inclusió i estudis en rànquings mundials i 
de l’Estat espanyol, tal com ha recordat la Sra. rectora. Per això tenim una única missió, 
treballar, treballar i treballar perquè la nostra Universitat continue millorant en termes 
de democràcia interna, inclusió, sostenibilitat i ensenyament del valencià a tots els 
nivells, també als màsters i estudis de postgrau propis. També comparteixen les 
paraules de la Sra. rectora sobre el poble palestí, que posteriorment debatrem amb un 
punt de l’ordre del dia que s’han inclòs amb les signatures de 32 persones membres 
d’aquest Claustre, a proposta de Uvcombativa i on quedarà palesa la postura del 
sindicat al qual pertany. Finalment, volen transmetre a l’equip rectoral i al Claustre 
d’aquesta Universitat i a tots els i les membres de la comunitat universitària que poden 
comptar amb els representants institucionals del BEA per tal de treballar amb totes les 
seus forces possibles per fer millorar aquesta Universitat, la universitat pública i 
valenciana de tots i totes. 

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per a contestar aquesta 
intervenció. 

La Sra. rectora li agraeix a Miguel Ángel Lavara la seua intervenció, reiterant la seua 
felicitació a tots els que estan hui ací al Claustre, com a representats del nostre 
estudiantat, i no pot més que estar d’acord amb el que ha plantejat de defensar els 
drets de tota la comunitat universitària, de totes les persones que formem la nostra 
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Universitat, diu que ja en el seu programa electoral va dir que el centre eren les 
persones i així és i ho defensarà fins al final. I, per suposat, som la primera universitat, i 
també s’enorgulleix molt de dir-ho sempre, en inclusió amb estudiants amb 
discapacitat, és inclusió a tots els nivells. El més important és que ací totes les persones 
se senten respectades i valorades. Per tant, la primera universitat en acollida, en 
estudis, en inclusió, també totalment d’acord i treballarem juntes i junts perquè açò 
continue així o millor. Li dona moltíssimes gràcies per la seua intervenció. 

 

A continuació, la Sra. moderadora dona pas al punt 4 de l’ordre del dia. 

 

Punt 4. Posicionament de la Universitat de València sobre la situació a Palestina. 

La Sra. moderadora informa que la Mesa del Claustre ha decidit que, per a presentar 
aquest punt, la Sra. rectora disposa com a màxim de 15 minuts i que desprès es donarà 
la paraula, també com a màxim de 15 minuts, a l’estudiant claustral Josep Andreu Picó 
Madramany, qui, junt a 31 claustrals més, han proposat aquest punt de l’ordre del dia. 

Informa que qui vullga demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer alçant la mà o 
preferentment entregant la credencial a la Mesa del Claustre abans que acabe la 
presentació del punt per part de la Sra. rectora i de Josep Andreu Picó Madramany. 
Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals disposaran d’1 o 2 
minuts o menys per a intervenir. 

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. rectora. 

La Sra. rectora diu que tal i com ha indicat en el punt de l’informe al Claustre, aborden 
ara, com a punt específic, la declaració institucional del Claustre en relació a la situació 
bèl·lica a Gaza. La nostra Universitat conté, entre els seus valors fixats als nostres 
Estatuts, des de fa ja gairebé quatre dècades, el desenvolupament intel·lectual i 
material dels pobles, la pau i la igualtat entre homes i dones. El compromís de la nostra 
Universitat amb els drets humans ve de lluny i rau en un esperit de cerca de la 
democràcia, de la llibertat i de la igualtat al llarg dels segles.  

En aquest sentit, la situació de Palestina i de les persones a Palestina ha format part de 
la nostra Universitat al llarg de les darreres dècades. En aquests darrers tres anys, per 
exemple, s’han desenvolupat un conjunt d’activitats, tant pròpies com impulsades per 
altres organitzacions amb el suport de la Universitat, i acollides a les nostres 
instal·lacions.  

A mode d’exemple, l’exposició “El temps suspès” sobre persones refugiades palestines 
al Líban, al Centre Cultural La Nau; el seminari “Comunicar Gaza en temps de 
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pandèmia” a càrrec de dones corresponsals a Gaza; i l’acte de solidaritat amb dones 
palestines al Col·legi Major Rector Peset, tot això l’any 2021. 

En 2022, la trobada amb joves palestins i palestines, organitzada pel Institut 
Interuniversitari de Desenvolupament Local, i la gira del director de la nostra orquestra 
dirigint la jove orquestra palestina en diferents concerts pel territori palestí. 

L’any passat, les activitats de conscienciació en la diversitat funcional en dones 
refugiades, projectant el documental “Sobre la dona palestina refugiada i amb 
diversitat funcional”; “Mirna”, la conferència sobre l’escalada de violència a Palestina; i 
la que va tindre lloc també al nostre centre de Gandia per abordar el conflicte Israel-
Palestina. Igualment, acollirem l’exposició de l’Agència de l’ONU per a refugiats 
palestins, que ara està injustament al centre de la polèmica internacional, denominada 
“Ser, sentir, resistir en Gaza”; la Facultat de Ciències Socials va organitzar el fòrum 
universitari “Per la pau”; i donarem suport a l’exposició “Terra, aigua i vida” sobre 
camperols i ocupació a Palestina, que es va poder visitar a la nostra Universitat. 

Ahir mateix, a l’Aula Magna de l’edifici històric de la Universitat La Nau, es va celebrar 
una jornada sobre Palestina i el seu patrimoni, amb projecció de documental, 
presentació de llibre i col·loqui sobre la situació a Palestina i la necessitat de 
preservació del patrimoni. 

En aquest sentit, la Sra. rectora no vol deixar de posar de manifest que, junt al drama 
humanitari que suposa la intervenció d’Israel a Palestina, ens ha de preocupar 
profundament com a universitaris i universitàries, la destrucció dels serveis bàsics, els 
sanitaris i els educatius i, particularment, les infraestructures de les universitats. 

Avança també que el dissabte 20 d’abril, al Centre Cultura La Nau, es desenvoluparà 
l’Escola de Primavera de la Universitat Popular La Fènix, abordant la realitat de la 
situació actual a Palestina, amb la participació i actuació de Rafeef Ziadah, qui és 
doctora en Ciències Polítiques per la Universitat de York a Canadà i és una dona 
periodista, poetessa i activista pels drets humans, que va nàixer al Líban al si d’una 
família de refugiats palestins, amb una obra que parla del patiment del poble palestí i 
el dret al retorn de les persones refugiades i els seus descendents. 

Junt a aquestes activitats que no sols aborden la realitat actual sinó la perspectiva 
històrica i, a més, les visions d’altres valors com la situació de les dones a Palestina i la 
vida no sols allí sinó de les persones refugiades palestines, mantenim les beques per a 
persones refugiades i anem a reforçar aquestes beques amb una nova línia, Pla Refugi 
UV, que actualment s’està treballant des del Vicerectorat de Cooperació.  

A més, un grup de set clíniques que pertanyen a la Xarxa de Clíniques Jurídiques, entre 
les quals es troba la nostra Universitat, han programat un conjunt de quatre seminaris, 
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després dels quals l’estudiantat farà una acció conjunta consistent en l’elaboració d’un 
informe sobre el refugiats palestins. 

Més enllà d’això, des del passat 9 de novembre, el Consell de Govern de la Universitat 
de València s’ha posicionat d’una manera clara i inequívoca en contra de la vulneració 
del dret internacional humanitari que està tenint lloc a la Franja de Gaza per part de 
l’estat d’Israel. Així es posicionarem el 9 de novembre, el 19 de desembre i el 30 de 
gener, en línia amb l’evolució de la situació a Gaza, que no ha fet més que empitjorar, i 
en línia també, amb les declaracions universitàries espanyoles del 16 d’octubre i del 18 
de desembre de CRUE. 

El passat 19 de desembre i fent-nos ressò de la petició de degans, deganes i directors, 
demanarem a la Unió Europea d’Universitats, que instara a les universitats europees a 
posicionar-se en la mateixa línia que la nostra Universitat, sense haver obtingut 
resposta a aquesta demanda, que continuem reiterant. 

El passat 30 de gener, la Sra. rectora va informa ral Consell de Govern que havia 
demanat un informe a l’Institut Universitari de Drets Humans de la nostra Universitat, 
en relació a la situació a la Franja de Gaza i a la situació jurídica que se’n deriva, per 
continuar actuant en una posició de la Universitat de València que és clara i ferma i que 
ha de centrar-se en el respecte als drets humans i a la legalitat internacional, motiu pel 
qual reiterem la demanda d’una solució estable al conflicte Israel-Palestina i d’un alt al 
foc indefinit a la Franja de Gaza. La Sra. rectora li diu als membres del Claustre que 
disposen a la documentació corresponent a aquest punt de l’ordre del dia, de l’informe 
que el passat 20 de febrer ens va remetre l’Institut Universitari de Drets Humans, al 
qual agraeix la seua redacció i treball. 

I finalment, la Sra. rectora diu que tenien planificat presentar davant del Claustre una 
proposta de declaració institucional en relació a la greu vulneració dels drets humans a 
Gaza. Proposta incorporada a la documentació del Claustre a disposició dels seus 
membres. En aquest context, un conjunt de 32 membres del Claustre sol·licitaren la 
inclusió d’un punt en l’ordre del dia, que tot donant compliment al Reglament de règim 
intern del Claustre, és el punt en què ens trobem i en el marc del qual proposa al 
Claustre l’adopció de l’acord de declaració institucional que recull l’esperit del 
document presentat per les i els membres del Claustre de posicionament i demanda de 
compliment del dret internacional i dels drets humans, així com la demanda d’una 
solució acordada internacionalment al conflicte israelià-palestí. 

Les i els claustrals signants del punt de l’ordre del dia sol·liciten el trencament de totes 
les relacions amb qualsevol universitat, institució i empresa que done suport a l’estat 
d’Israel. Al respecte d’això, informa al Claustre que en els darrers 30 anys la Universitat 
ha signat el següents acords que ja no estan en vigor: l’any 1995 amb la Universitat de 
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Tel-Aviv i amb la Universitat Nacional Palestina An- Najah; l’any 2013 amb la Universitat 
Palestina i amb la Universitat Bar-Ilan d’Israel. Remarca que aquests acords ja no estan 
actius per finalitzar el període de vigència dels convenis ja fa anys. Finalment en 2019, 
es va sol·licitar la signatura d’un conveni amb la Universitat Ariel d’Israel. Tot i que es va 
tramitar aquest conveni, atenent a les demandes de membres de la nostra comunitat 
universitària per donar cobertura a les seues activitats acadèmiques i investigadores, 
finalment no es va procedir a la seua signatura. En conseqüència, la Universitat de 
València no compta en la actualitat amb cap conveni amb universitats israelianes. 

A continuació, la Sra. rectora dona lectura a la declaració institucional que proposa que 
aprove el Claustre sobre la situació a Palestina: 

“Proposta de Declaració Institucional del Claustre de la Universitat de València 

La Universitat de València està al servei del desenvolupament intel·lectual i material 
dels pobles, del progrés del coneixement, de la pau, de la igualtat entre les dones i els 
homes i de la defensa ecològica del medi ambient, tal i com s’expressa en l’article quart 
dels nostres Estatuts. 

En el seu ferm compromís amb la pau, la justícia, els Drets Humans i els valors 
democràtics, el Consell de Govern de la Universitat de València s’ha pronunciat en 
cadascuna de les seues sessions ordinàries al llarg dels darrers quatre mesos, en 
solidaritat amb la població civil de Gaza i en un reiterat rebuig a les accions militars 
israelianes que vulneren el Dret Internacional i el Dret Internacional Humanitari i estan 
produint milers de morts, ferits i desplaçats. 

Aquests posicionaments es troben en línia amb els expressats per la conferència de 
rectores i rectors d’universitats espanyoles, i la Universitat de València ha instat a la 
Unió Europea d’Universitats a expressar el seu posicionament en defensa de la Carta 
dels Drets Humans i en demanda del compliment del Dret Internacional. 

En eixe sentit, la Universitat de València manté que, d’acord amb allò expressat per la 
Cort Internacional de Justícia, en la seua ordre de 26 de gener de 2024, sobre les 
mesures cautelars sol·licitades per Sudàfrica, és imprescindible que Israel prenga 
mesures immediates per a evitar la comissió d’actes sotmesos als tipus criminals 
enregistrats per la Convenció per a la Prevenció i la Sanció del Delicte de Genocidi, i és 
urgent adoptar totes les accions necessàries per a la prevenció i castigar la incitació 
directa i pública a cometre genocidi, així com impulsar les mesures efectives que 
permeten l’assistència humanitària. 

Com ja ha advertit l’Organització de les Nacions Unides, el desplaçament forçat de 
població no es pot sostenir des del Dret Internacional. Per això, en aquest moment la 
prioritat màxima ha de ser la població civil i l’ajuda humanitària, que no pot limitar-se 
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ni condicionar-se per les crítiques realitzades a la UNRWA, respecte a les quals existeix 
una investigació en curs per part de l’Oficina de Serveis de Supervisió Interna (OIOS) de 
l’ONU. 

Així mateix, la Universitat de València expressa la seua preocupació i el seu rebuig a la 
destrucció de les instal·lacions sanitàries, educatives, universitàries i d’investigació a 
Gaza, així com els greus efectes sobre la formació de xiquetes, xiquets i joves que 
suposa aquest conflicte bèl·lic, tal i com va expressar recentment el Comitè dels Drets 
del Xiquet. 

En conseqüència, el Claustre de la Universitat de València exigeix, 1er. L’acord d’un alto-
el-foc a Gaza, immediat i permanent. 

2on. L’alliberament immediat de totes i tots els hostatges i presoners, i la fi de les greus 
violacions dels Drets Humans. 

3er. L’inici d’un procés de pau des del diàleg i la negociació que, amb el suport de la 
comunitat internacional i l’impuls de les Nacions Unides, done una resposta permanent 
al conflicte israelià-palestí. 

València, 22 de febrer de 2024”. 

A continuació, la Sra. moderadora dona la paraula a l’estudiant de la Facultat de 
Geografia i Història Josep Andreu Picó Madramany. 

Josep Andreu Picó dona les gràcies per donar-li veu i diu que va a llegir el manifest que 
han presentat la proposta de 32 claustrals, que ha segut un conjunt entre estudiants i 
professors que estan preocupats per aquesta problemàtica, d’aquest conflicte que està 
havent i que sembla que no, però que també afecta a la comunitat universitària, que 
també afecta, en definitiva, al nostre dia a dia. Seguidament procedeix a llegir el 
manifest: 

“Des del col·lectiu UV Combativa, integrat per BDS País Valencia, la Comunitat Palestina 
de València, el Comitè de Recolzament al Poble Palestí (CAPP), el Sindicat d'Estudiants 
deis Països Catalans (SEPC), el Bloc d’Estudiants Agermanats (BEA), Estudiants en 
Moviment, PDI Precarietat, i les seccions sindicals a la UV del Sindicat de Treballadores i 
Treballadores de l'Ensenyament del País Valencia - lntersindical Valenciana (STEPV-IV) i 
la Confederació General del Treball (CGT) considerem d'extrema necessitat i urgència 
transmetre el nostre absolut i complet rebuig als fets que estan tenint lloc a Palestina 
des de fa dècades, i especialment des del passat mes d'octubre. 

Les informacions, testimonis i imatges que ens arriben des de Palestina ens fan 
constatar, amb el criteri d'especialistes reconeguts per la comunitat internacional, que 
l'estat sionista d’Israel mitjançant els seus atacs per terra i mar contra la població gazatí 
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i d'altres territoris de la nació palestina suposen un genocidi contra la població de dita 
nació. No obstant això, els atacs sobre els palestins no suposen una novetat, sinó que 
són una consecució de violacions dels drets humans des de fa més de setanta cinc 
anys. Les ONG de major rellevància internacional en matèria humanitària, com 
Amnistia Internacional, així ho certifiquen. 

Aquesta situació d'assetjament continuat sobre els i les palestines compten, des de 
l'inici, amb la legitimació de les potencies occidentals, que continuen donant suport als 
governs sionistes i comerciant amb armes amb l'estat d’Israel, sent que aquest estat és 
el més condemnat pel Consell de Drets Humans de les Nacions Unides per les 
continuades violacions dels drets humans dels i les palestines. 

El darrer 26 de gener la Cort Internacional de Justícia de les Nacions Unides va 
assenyalar novament l'estat israelià. Les polítiques d'apartheid suposen un trencament 
amb la garantia de defensa dels drets humans així com els consensos internacionals 
sobre els mateixos. El compromís d'extermini total sobre la població de la Franja de 
Gaza i el procés de deshumanització de les víctimes, així com el setge sobre la zona 
impedint l'evacuació dels civils i els talls de subministraments basics com l'aigua i 
l'energia han conduït a una situació extrema que ha provocat la mort de més de 27.000 
persones, incloent-hi més de 10.000 xiquets i xiquetes. Les dades confirmen l’extrema 
gravetat de les actuacions i del rumb que ha pres el govern israelià, tot i vegen les 
crítiques ferotges que arriben des d'una part de la comunitat internacional. 

Com a membres de la comunitat universitària expressem el nostre absolut rebuig al 
procés de neteja ètnica en curs que s'ha allargat i s’allargarà en el temps fins que 
s'assolisquen els objectius sionistes o fins que la comunitat internacional, en exercici de 
les seus obligacions humanitàries, decidisquen intervindre i aturar el genocidi encetat. 
L'estat d’Israel ha destruït a hores d'ara més de cent centres escolars i universitaris, i 
més de 4000 estudiants i 231 membres del PDI i el PAS de la comunitat universitària 
palestina han estats assassinats. La Universitat de Valencia, mitjançant els seus estatuts 
i concretament sota l'article 10, es compromet amb, textualment, "la no-discriminació 
per raons de sexe, ètnia, naixement, llengua, creença religiosa, ideologia o opció 
sexual", la qual cosa està incomplint l'estat israelià. 

Amb 136 menors assassinats diàriament, Gaza i el poble palestí no només no han rebut 
el suport polític i militar occidental, sinó que aquestes potencies han mostrat suport al 
règim genocida israelià. La nostra Universitat, molt encertadament, ja s'ha posicionat 
en contra d'altres conflictes, sent el més recent la guerra entre Rússia i Ucraïna. Veiem 
lògic, doncs, i per no caure en la hipocresia i la contradicció, que també ho faça amb el 
conflicte palestí. 
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La Universitat ha de situar-se com a l'altaveu del compromisos socials amb la defensa 
dels drets humans, i per això i tot l'exposat adés, demanem al Claustre de la 
Universitat: 

1. Un posicionament de manera pública i clara en contra del genocidi que està 
cometent l'estat d’Israel i demanem el compliment del Dret Internacional i de la 
Carta dels Drets Humans. 

2. El trencament de totes les relacions amb qualsevol universitat, institució o 
empresa que done suport a l'estat d'lsrael i al seu govern sionista, tant en el 
present com en el futur. 

3. Exigim, també, una solució al conflicte palestí, tot demanant la creació de l'estat 
sobirà de Palestina i el respectiu reconeixement internacional, així com la 
garantia d'una vida digna per a la seua població, sense interferències 
israelianes. 

Vixca Palestina lliure.” 

A continuació, la Sra. moderadora obri un torn d’intervencions. 

L'estudianta de la Facultat de Dret María Vigo García diu que és claustral de SAÓ i que li 
agradaria compartir la seua perspectiva en relació amb la proposta de declaració 
institucional presentada. Valoren el compromís de la Universitat de València amb el 
desenvolupament intel·lectual i material dels pobles, així com la seua defensa de la pau 
i de la igualtat de gènere, com ve establert en els nostres Estatuts. És fonamental que 
com a estudiants i com a institució acadèmica ens solidaritzem amb la població civil de 
Gaza, afectada per les accions militars israelianes que violen el dret internacional i 
causen un sofriment innecessari. Coincideixen plenament amb la necessitat que la 
Unió Europea defense els drets humans i exigisca el compliment del dret internacional 
en aquest context. És crucial que Israel adopte mesures concretes per a evitar actes 
que puguen considerar-se genocidi, tal com ha assenyalat la Cort Internacional de 
Justícia. A més, volen destacar la importància de brindar assistència humanitària urgent 
a les víctimes i de protegir a la població civil a Gaza, especialment pel que fa a l'atenció 
mèdica, l'educació i la investigació. Com a estudiants de la Universitat de València, 
exigeixen un alt al foc immediat i permanent a Gaza, així com l'alliberament de tots els 
ostatges i presoners, i l'inici d'un procés de pau basat en el diàleg i la negociació, amb 
el suport de la comunitat internacional i de les Nacions Unides. La nostra prioritat és 
treballar cap a una solució justa i duradora al conflicte Israel-Palestina, que respecte els 
drets humans de totes les parts involucrades i garantisca un futur de pau i prosperitat a 
la regió. Des de SAÓ estan compromesos amb la promoció de la pau i la justícia en tot 
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moment i esperen que aquestes paraules puguen contribuir a avançar cap a una 
solució pacífica i sostenible. 

Seguidament, la Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per a contestar a les 
intervencions. 

La Sra. rectora agraeix les dues intervencions al voltant d’aquest posicionament. Diu 
que realment ho ha dit en la seua intervenció, prèvia a llegir la declaració, el 
posicionament de la Universitat de València ha estat clar des del primer moment. En el 
primer Consell de Govern després dels atacs ens vàrem posicionar. En tots els Consells 
de Govern han continuat informant de l’enviament del nostre posicionament a 
l’associació europea d’universitats. I el posicionament és rotund. Creu que el que ací 
s’ha dit en les dues intervencions està inclòs en la declaració institucional que ella ha 
llegit, és a dir, un alt al foc, que s’aturen tots els atacs sobre el poble palestí, que es 
deixe entrar l’ajuda humanitària. El que volem tots és el mateix, que s’ature, que l’ajuda 
humanitària arribe i que es resolga el conflicte i que la gent puga viure allí en pau. Per 
tant, creu que en la declaració institucional es recull el que ja havien presentat els 32 
signants membres del Claustre i també les intervencions que hi ha hagut ara ací. La 
seua proposta és que es vote la declaració que ho inclou tot, per a tindre una resposta 
forta i contundent del Claustre de la Universitat de València que s’enviarà on calga, per 
tal de continuar pressionant des de CRUE, des d’Europa i on siga necessari, perquè la 
situació no fa més que empitjorar. 

A continuació, La Sra. moderadora informa que es va a procedir a la votació a mà 
alçada dels i de les claustrals presents a la Sala, sobre la declaració institucional 
presentada per la Sra. rectora que engloba la proposta dels 32 membres del Claustre. 

Una vegada feta la votació, la Sra. secretària general dona el resultat. Per 153 vots a 
favor, cap vot en contra i 33 vots en blanc, es pren l’acord següent: 

ACUV 9/2024: “Aprovació de la declaració institucional del Claustre de la 
Universitat de València, que s’adjunta com a annex II.”  

 

A continuació, la Sra. moderadora dona pas al punt 5 de l’ordre del dia. 

 

Punt 5. Informe de la Sindicatura de Greuges corresponent al curs 2022-2023. 

La Sra. moderadora informa que la Mesa del Claustre ha decidit que per a presentar 
aquest punt la Sra. síndica de Greuges disposa com a màxim de 30 minuts. Així mateix, 
qui vullga demanar la paraula en aquest punt, ho pot fer alçant la mà o preferentment 
entregant la credencial a la Mesa del Claustre abans que acabe la presentació del punt 



	 32	

per part de la Sra. síndica de Greuges. Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, 
els claustrals disposaran d’1 o 2 minuts o menys per a intervenir. 

La Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. síndica de Greuges. 

La Sra. síndica de Greuges diu que, d’acord amb els Estatuts de la Universitat de 
València i del Reglament d’organització i funcionament de la Sindicatura Universitària 
de Greuges, és funció del síndic o síndica presentar al Claustre, cada curs acadèmic, un 
informe de la seua activitat. 

També s’indica que l’informe anual ha de contenir, com a mínim, el nombre i la mena 
de queixes formulades i dels expedients iniciats d’ofici; les queixes rebutjades, les que 
estiguen en tramitació i les ja investigades amb el resultat obtingut, i també les causes 
que hi van donar lloc. 

En compliment d’aquesta normativa es presenta aquest informe sobre l’activitat 
desenvolupada durant el passat curs acadèmic 2022-2023, sumant-se a la 
transparència inherent a la institució, fent-lo públic per al general coneixement de la 
comunitat universitària. 

En aquesta ocasió, l’informe que es presenta es correspon a la transició de dos equips 
de treball, un que finalitza el seu mandat i un altre que el comença. Així doncs, el 
present informe reflecteix les actuacions de la Sindicatura dutes a terme per l’equip 
liderat per la professora Adela Serra, la trajectòria de la qual ha segut i és per al nou 
equip exemple i guia, al mateix temps que es recullen les actuacions corresponents al 
nou equip, en concret, des del 23 de febrer de 2023. 

En l'elaboració d'aquesta memòria d'activitats s'han sistematitzat les intervencions 
ateses aquest passat curs, amb la cura de no revelar dades de caràcter personal per a 
salvaguardar la confidencialitat i anonimat dels interessats. Les activitats que ací es 
reflecteixen cerquen facilitar la detecció i esmena de possibles deficiències en el 
desenvolupament dels processos acadèmics i administratius, sempre tractant de 
contribuir a millorar la qualitat de l'ensenyament superior com a servei públic i, alhora, 
participar en la desitjable aspiració de mantenir una major i més rica relació amb els 
integrants de la comunitat universitària, a partir del dret que tenen tots els membres 
que la componen a conèixer els assumptes que els afecten o interessen. 

Com cada curs, aquest informe pretén ser una eina per debatre sobre la situació de la 
nostra Universitat. En el curs 2022-2023 s’han atès un total de 132 expedients, dels 
quals 35 han sigut consultes, 94 reclamacions i 3 mediacions. Del total d’intervencions 
s’han resolt 105 expedients, 5 han estat desistits, 2 han estat derivats i 20 no han sigut 
admesos, normalment per estar pendent d’una resolució administrativa o per no tenir 
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aquesta Sindicatura competències. A més, s’han emès 12 recomanacions dirigides als 
serveis i òrgans competents.  

També s’han fet 24 actuacions que no han derivat en expedients i que, per tant, no 
estan comptabilitzades en aquest informe, normalment perquè tenen el seu origen en 
consultes i fins i tot reclamacions de persones que no sent membres de la comunitat 
universitària desitgen integrar-se en ella o perquè finalment no arriben a formalitzar-se 
com una reclamació o consulta. Encara que els temes són molt diversos, els més 
nombrosos fan referència a la preinscripció universitària i a les posteriors llistes 
d’espera, així com al límit temporal màxim de les successives crides i a l’impediment 
legal que resten places sense cobrir. En haver detectat que aquests problemes són 
comuns a la resta d’universitats públiques espanyoles, sobretot en determinades 
titulacions de la branca de Ciències de la Salut, s’ha valorat la conveniència de fer un 
informe des de la Conferència Estatal de Defensories Universitàries adreçat a la CRUE, 
al Ministeri d’Universitats i al Defensor del Pueblo. 

D’altra banda, en aquells expedients en què no s’han esgotat les fases administratives 
corresponents, s’ha aconsellat acudir a les instàncies competents. 

A més a més, de conformitat amb el Protocol de la Universitat de València per a 
l’actuació i resposta davant l’assetjament sexual, per raó de sexe i altres assetjaments 
discriminatoris, el present informe ha d’incorporar informació proporcionada per la 
Comissió de Garanties i les comissions especialitzades, amb dades estadístiques, dels 
casos d’assetjament plantejats al si de la Universitat, així com del seu seguiment. Així, 
durant el curs 2022-2023 es van presentar un nombre total de 13 queixes (12 
denunciants han sigut estudiantes i 1 PDI), de les quals 4 han provocat l’obertura del 
protocol i l’actuació de la Comissió de Garanties, que han derivat en 2 intervencions 
informals, 1 procediment paralitzat per denúncia policial i posterior judicialització i 1 
expedient recorregut. 

Pel que fa a les reclamacions rebudes en la Sindicatura a totes se’ls ha donat resposta. 
Aquesta ha sigut favorable en el 63% dels casos i desfavorable en el 37%. 

En termes absoluts, per col·lectius es confirma el fet que la majoria dels expedients 
procedeixen de l’alumnat, el 66,67% del total, que es corresponen amb 88 expedients. 
Aquest percentatge afecta el 80,32% a l’alumnat de grau, el 12,30% al de postgrau; 
l’1,64% a l’alumnat estranger, i el 5,74% a altres casos. La resta es distribueix entre el 
PDI, un 16,67%; el PAS/PTGAS el 15,15%; i el PI amb un 1,51%. No obstant això, en 
nombres relatius a la grandària de cada col·lectiu és el PDI el que acudeix a la 
Sindicatura en major proporció. 
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Ateses les dades desagregades per gènere constatem que les dones han presentat més 
sol·licituds d’intervenció, un 60%, front al 40% de les fetes per homes. 

Respecte a la caracterització dels problemes que es plantegen a la Sindicatura, no 
difereixen, en general, dels que aborden els defensors i les defensores de la resta 
d’universitats espanyoles. Així, entre el col·lectiu de l’estudiantat continuen destacant 
els problemes d’índole acadèmica: problemes relacionats amb la matrícula; conflictes 
amb el professorat; canvis d’horari i grup; devolució i pagament de taxes; expedició de 
títols i certificats; incongruències entre els calendaris acadèmics de grau i postgrau; 
reconeixement de crèdits; conciliació amb l’activitat esportiva d’elit; dubtes 
interpretatius pel que fa a la consideració dels problemes de la salut mental i la 
conciliació personal i laboral com a causa de força major; també problemes de garantia 
acadèmica amb la mobilitat internacional com convalidacions, certificacions; etc. 

Pel que fa al col·lectiu del personal d’administració i serveis, la Sindicatura ha obert 20 
expedients, la majoria dels quals fan referència al funcionament de la climatització, la 
qual cosa repercuteix en les condicions de treball del personal durant els mesos d’estiu. 
També s’han tractat temes relatius als processos selectius ordinaris i d’estabilització 
(barems, resposta a les al·legacions, etc.) i a la situació dels oficials de laboratori. 

Quant al personal docent i investigador, s’han obert 22 expedients. Tres d’ells sobre la 
modificació dels barems de la memòria d’investigació i la valoració dels mèrits 
aportats. De nou, s’han rebut queixes sobre el funcionament de la climatització i les 
altes temperatures en els despatxos. Així mateix, s’ha tractat un cas relatiu al 
compliment del principi de paritat en les comissions de contractació i tribunals de 
selecció en àrees de coneixement on el nombre de dones és molt reduït. També han 
arribat a Sindicatura temes relatius a plagi; propietat intel·lectual; presentació per part 
de l’alumnat de queixes falses sobre el professorat, etc. 

Pel que fa al col·lectiu PI, només s’han tractat dos casos: un relatiu al cessament erroni 
del contracte pel canvi legislatiu i l’altre relatiu a l’ús de les instal·lacions esportives de 
la Universitat de València. 

La Sra. síndica de Greuges diu que, per a acabar, li agradaria afegir unes reflexions 
finals: 

Des de la Sindicatura de Greuges s'ha intentat complir regularment amb les funcions 
que té atribuïdes estatutàriament, oferint atenció i ajuda en la resolució de les diverses 
situacions i conflictes, servint, a vegades, de mecanisme d’intermediació o assumint 
funcions conciliadores i d’escolta activa. També s'ha fet ús de la principal eina amb què 
compta la Sindicatura, la recomanació adreçada a l’òrgan o servei competent, sempre 
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amb el propòsit de millorar la qualitat de l’ensenyament superior universitari i de la 
prestació dels diferents serveis per part de la Universitat. 

D’altra banda, cal tenir en compte que la Sindicatura de Greuges, igual que la resta 
d’òrgans universitaris, ha hagut de fer front a dues importants reformes legislatives, 
esdevingudes durant el cursos 2021-2022 i 2022-2023. 

D’una banda, la Llei 3/2022, de 24 de febrer, de convivència universitària, llei que posa 
l’accent en la convivència universitària i en els mitjans alternatius de solució de 
conflictes, com la mediació, conciliació o intermediació, al mateix temps que exhorta a 
les universitats al fet que aproven les seues pròpies normes de convivència.  

D’altra banda, durant el passat curs 2022-2023, es va aprovar la Llei Orgànica 2/2023, 
de 22 de març, del Sistema Universitari (LOSU), la qual va entrar en vigor el 12 d’abril 
de 2023. La Sindicatura, com tota la comunitat universitària, s’està esforçant en 
l’adaptació a aquest nou marc legal. 

Així mateix, aquesta Sindicatura identifica que, a pesar que la Universitat i els seus 
òrgans estan inqüestionablement alineats amb les exigències en les seues actuacions 
de la Llei de transparència, accés a la informació pública i bon govern, seria adequat 
redoblar els seus esforços i no desistir del seu propòsit de garantir l'accés a informació 
de qualitat, veraç, comprensible i útil sobre les normes i protocols a les persones 
integrants de la comunitat universitària. En aquest sentit, la publicació en lloc visible i 
accessible de la informació relativa als criteris per a accedir o, si és el cas, restringir 
drets, redundarà en una reducció de la conflictivitat, una major seguretat jurídica i la 
promoció d'un entorn universitari més transparent. 

La Sra. síndica de Greuges no vol finalitzar la seua intervenció sense reconèixer i agrair 
públicament a les persones que li acompanyen en la Sindicatura, María Cristina García, 
vicesíndica de PAS/PTGAS; Alejandro Bernabeu, vicesíndic d’estudiants, i Áurea 
Castellano, la seua administrativa, l’esforç i el treball de totes elles. 

També vol agrair a tota la comunitat universitària la seua col·laboració i predisposició 
per ajudar a resoldre els assumptes que han arribat a la Sindicatura, així com la 
comprensió de totes aquelles persones que s’han confiat a aquest òrgan, peça 
fonamental en la millora de la qualitat de la Universitat. 

En aquest curt període de temps, han tractat sempre de desenvolupar aquesta 
responsabilitat amb màxima diligència, ànim conciliador i de diàleg, de comprensió i 
respecte a totes les persones afectades per les seues intervencions, continuant amb 
l’esperit de l’equip anterior. 



	 36	

Tot i que no ha estat mai la seua intenció, si la seua actuació en algun cas ha ocasionat 
alguna contrarietat o incomoditat, tant a qui ha estat objecte de la queixa com a la 
persona interessada, demana disculpes. 

A continuació, la Sra. moderadora obri un torn d’intervencions. 

Com que no hi ha cap sol·licitud de paraula, es pren l’acord següent: 

ACUV 10/2024: “Prendre coneixement de l’informe de la Sindicatura de 
Greuges, corresponent al curs acadèmic 2022-2023, que s’adjunta com a 
annex III.”  

 

A continuació, la Sra. moderadora dona pas al punt 6 de l’ordre del dia. 

 

Punt 6. Torn obert de paraules. 

La Sra. moderadora informa que qui vullga demanar la paraula en aquest punt, ho pot 
fer alçant la mà o preferentment entregant la credencial a la Mesa del Claustre. 
Depenent del nombre de sol·licituds de paraula, els claustrals disposaran d’1 o 2 
minuts o menys per a intervenir. 

La Sra. moderadora obri un torn d’intervencions. 

La representant del personal investigador en formació Laura Antón González, de la 
Facultat de Dret, diu que intervé com a portaveu de la resta de companys claustrals 
d’aquest personal. Indica que després de l’aplicació de la instrucció de la Gerència de la 
Universitat de València sobre la gestió de la dedicació horària del personal 
d’investigació a càrrec del capítol pressupostari sisè, des de l’1 de gener de 2024 
s’exigeix al personal investigador en formació fitxar la seua jornada laboral i tan sols 
des de la Universitat físicament. No obstant això, diu que la naturalesa de les seues 
tasques laborals és com les que realitza el personal docent i investigador, com treball 
de camp, visitar arxius, laboratoris, biblioteques, consulta clínica, entre d’altres. Això ha 
provocat entre el seu col·lectiu un enorme descontent que volen traslladar al Claustre. 
Moltes de les seues companyes i companys els informen de diferents situacions que 
s’estan produint a causa d’aquesta aplicació. Amb l’objectiu d’afrontar aquesta situació, 
s’ha creat una comissió de treball, composta per personal investigador en formació de 
diferents facultats i campus i, a més, en el properes setmanes està programada una 
reunió amb el vicerector d’Investigació i el gerent de la Universitat de València, en la 
qual esperen arribar a un acord en el que les diferents parts implicades queden 
satisfetes. 
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L’estudianta de la Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació Noemí Mengíbar 
Estellés diu que és claustral pel BEA i que vol fer un prec a la Sra. rectora, però que 
primer cal retrocedir a l’acte d’inici del curs del passat setembre. Durant el discurs, la 
Sra. rectora va adreçar-se dues vegades al president de la Generalitat en castellà. 
Aquest canvi de llengua va ser molt polèmic i la Sra. rectora va intentar justificar-se de 
manera desastrosa a la ràdio pública dels valencians. Al programa de les notícies del 
matí de l’11 de setembre, s’escuda en el fet de que “À Punt” no fa tot el que voldria la 
societat valenciana pel que fa al manteniment del valencià en tots els contextos i, en 
efecte, també la situació del valencià a les altres universitats és paupèrrima. Li diu que 
la Sra. rectora va afirmar que per què no s’interpretava com un detall d’aproximació, 
que per a proximitat utilitzava puntualment el castellà. Li pregunta que a qui 
exactament s’ha d’aproximar en castellà, a qui governa amb els sensors de revistes 
infantils en valencià. Li diu a la Sra. rectora que com a rectora i investigadora és una 
persona que hauria de tenir una sensibilitat científica especial. Així, pregunta si ha 
d’aproximar-se a qui trenca el consens social, legal i científic en negar la unitat de la 
llengua catalana. Li diu que revise a qui vol aproximar-se, perquè aquest Govern no 
segueix cap dels valors que el seu equip rectoral diu defensar. Des del seu punt de 
vista, ocupar el lloc de rector o rectora hauria de suposar ser plenament conscient de la 
situació del valencià al País Valencià. Li diu que ella és la referent lingüística de la 
Universitat de València, per això, el Bloc d’Estudiants Agermanats li prega que, a partir 
d’ara, sempre i en qualsevol circumstància es dirigisca a qualsevol membre del Consell 
en valencià. Donen per fet que ells mai no ho faran. 

L'estudianta de la Facultat d’Infermeria i Podologia Cristina Cuenca Expósito diu que és 
la vicecoordinadora de l'Assemblea General d'Estudiants i la coordinadora de l'ADR de 
la Facultat d’Infermeria i Podologia. Diu que com bé han comentat en diverses 
ocasions, la Universitat de València porta 525 anys funcionant, sent aquesta una de les 
primeres universitats amb estudiants amb diferents capacitats i circumstàncies. Posant 
el focus d'atenció en els seus estudiants, diu que la nostra Universitat es caracteritza 
per ser eficaç, eficient i per innovar i adaptar-se a les noves situacions i canvis, per ser 
inclusiva i també accessible. Recorda que el COVID ens va canviar la nostra manera de 
viure i treballar durant aqueix temps i vam ser capaços d'adaptar-nos i transformar-
nos. No podem oblidar-nos que el món està canviant i també les circumstàncies i 
situacions dels nostres estudiants, molts d'ells amb càrregues familiars i professionals. 
Per això, hem de crear eines, com una normativa que regule la conciliació familiar i 
professional per a l'estudiantat de la Universitat de València, la comunitat més gran 
que té la Universitat de València, de la mateixa manera que la tenen el PDI i el PAS. 
D'aquesta manera millorarem la qualitat de vida dels estudiants, però per a això 
necessitem que tota la comunitat universitària s'implique i treballe en la mateixa 
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direcció juntament amb ells. Confia en la implicació de tots per a aquesta millora. Els 
estudiants necessiten arribar millor preparats i més lluny. 

El coordinador de l'Assemblea General d'Estudiants Víctor Herrera Latorre diu que pren 
la paraula per a parlar d'un tema que importa molt als estudiants, que és el tema de les 
beques, en concret, la beca Concepción Solís. Molts no la coneixem, però aquest 
govern autonòmic ha canviat la beca salari i a partir d'ara la denomina Concepción 
Solís. Però hi ha un aspecte que a l'estudiantat no li acaba d'agradar, l'estar vinculat 
l'empadronament a poder tenir aquesta beca. Per tant, des de la Mesa de l'AGE i des 
de l'AGE sol·liciten que aquesta mesura siga retirada d'aquesta beca, perquè han parlat 
contínuament amb el director general d'Universitats i només fa que defensar aquesta 
mesura i des de la Universitat de València, els representants en el CIVE no estan 
d'acord amb aquesta mesura. Així mateix, també li agradaria traslladar la importància 
d'aquesta beca, perquè anteriorment amb la beca salari els màxims diners que es podia 
obtenir era 6.000 euros, no obstant això, aquesta nova beca salari 2.0, és a dir, la 
Concepció Solís el màxim que es podrà obtenir són 2.500 euros. És una reducció de la 
quantia de la beca i el problema que ens diuen és que no hi ha diners. Per tant, també 
sol·liciten a l'equip rectoral que demanden des de la Universitat de València que 
s'augmente a nivell autonòmic la quantia d'aquesta beca. També cerquen la millora 
dels transports ací a la Universitat de València, l'estudiantat que viu en la zona al 
voltant de València té seriosos problemes per a poder accedir a la Universitat en 
transport públic. Hem de traslladar-ho tant al Ministeri, és a dir, a Rodalies, com també 
millorar les rutes amb Metrovalencia, etc. Respecte a les pràctiques, li agradaria 
traslladar que és un pas positiu que es cotitzen, però falta un segon pas que és la 
cotització de les pràctiques. Saben d'algunes carreres que sí que es remuneren les 
pràctiques, però hi ha unes altres que no es cotitzen i falta aquest últim pas. És un pas 
positiu el que s'està donant, però ens falta donar l'últim, que és la remuneració. De la 
mateixa manera diu, que els han arribat demandes des d'altres facultats, en les quals 
no hi ha suficients alternatives per a les pràctiques, sobretot en el grau de Podologia. 
Així mateix, també els agradaria exposar que han portat per al pròxim ple de l'AGE, que 
se celebrarà el 27 de febrer, un atur acadèmic igual que el que es va fer l'any passat per 
al 8M. No pot fer un pas arrere el feminisme i la lluita per les dones està més en perill 
que mai. També diu que es necessita legislar la intel·ligència artificial. Finalment, 
s'acomiada d'aquest Claustre, després de dos anys participant i en primera línia de 
representació estudiantil. Vindrà gent millor representant a l'AGE i que segur que ho 
faran igual de bé i millor. 

El professor de la Facultat de Geografia i Història Agustín Ángel Díez Castillo diu que, 
com a director del Departament de Prehistòria, Arqueologia i Història Antiga, 
simplement vol expressar el públic agraïment del seu departament a la Sra. vicerectora 
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d’Estudis Isabel Vázquez i a la Sra. rectora pel seu decisiu impuls perquè per a ells 
l’anhelat grau en Arqueologia haja començat a fer els primers passos. Agraïment que 
vol fer extensiu a tot l’equip de govern i a l’equip deganal de la Facultat de Geografia i 
Història, encapçalat pel professor Josep Montesinos, que lamentablement acaba el seu 
mandat ara, sense poder veure en tota la seua extensió el fruit del seu esforç. 

L’estudianta de la Facultat de Ciències Socials Nuria Aliques Boronat diu que és claustral 
pel BEA i que amb motiu de la retirada del finançament de la Càtedra d’Habitatge i Dret 
a la ciutat per part de la Generalitat Valenciana pregunta què pensa fer aquesta 
càtedra. Creu que és crucial que davant el greu problema d’accés a l’habitatge que 
pateix la joventut a aquesta ciutat, la Universitat financie o busque finançament per a 
aquesta càtedra. 

L’estudianta de la Facultat de Química María Vallés Iborra diu que és claustral pel BEA i 
que ve a parlar, com ja han fet diverses vegades, sobre el pla de plurilingüisme als 
màsters. Ja fa 12 anys que es va aprovar el pla d’increment de la docència en valencià, 
que posava de manifest la necessitat d’aprovar un pla especial per a introduir hores de 
valencià als graus, mentre que deixava fora els màsters. El pla tenia una durada de 10 
anys, i hui dos anys després de que caducarà, en seguim vivint de rendes. Necessitem 
un nou pla que renove la política lingüística de la Universitat i que, d’una vegada per 
totes, garantisca el dret que tenim com a societat valenciana de poder cursar tots el 
nivells educatius en la nostra llengua. A la Comissió de Política Lingüística s’ha 
presentat un esborrany del nou pla que inclou els màsters i que blinda el valencià als 
màsters professionalitzadors. Hem de fer saber al Claustre l’actitud hostil cap al pla que 
han manifestat determinades persones, argumentant que, donat el percentatge 
d’alumnat estranger en alguns màsters no professionalitzadors, l’aprovació del pla 
posaria en perill les matriculacions. Volen recordar a la Sra. rectora que és rectora 
d’una universitat, que es pagada amb els diners de tota la societat valenciana i que la 
resta de la nostra Universitat ha de respondre als interessos de la societat, no ha de 
seguir lògiques d’empresa privada. La Universitat de València és i ha de ser el referent 
científic, cultural i social del País Valencià, i és per això que necessitem que s’aprove ja 
el pla de multilingüisme i que es comencen a fer màsters en valencià. 

L'estudianta de la Facultat d’Economia Rocío Navarro Montoro diu que és la presidenta 
d'Unió d'Estudiants Valencians i coordinadora de l'ADR de la Facultat d’Economia. 
Primer de tot no vol deixar passar l'oportunitat de poder manifestar la seua alegria en 
aquest primer Claustre, on després de les passades eleccions de novembre, van obtenir 
el seu millor resultat en tota la seua història, aconseguint els 24 claustrals. Més de 
2.000 estudiants van confiar en ells per a representar-los i gràcies a tots ells són ací 
avui. I si amb algú estan en deute és amb ells, per això continuaran defensant-los en 
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tots els òrgans. Tampoc pot oblidar-se del desemparament, per part de la Universitat, 
que pateixen tots els estudiants d'Unió i tots als quals representen, quan el mes de 
setembre passat, uns pocavergonyes, per cridar-los d'alguna forma, es van dedicar a 
pintar amb esprai el seu despatx, cridant-los feixistes i acompanyant-lo del que 
intentava semblar-se a una estelada, a més de mofar-se pujant-lo a les seues xarxes 
socials, això sí, amb la cara tapada. Fets que no es van condemnar per part del Rectorat 
i que van haver de posar en mans de la Fiscalia. Així mateix, prega que la Universitat 
decidisca emparar als estudiants d'una vegada, ja no sols quan ocorren fets d'aquest 
tipus, que esperem que no es repetisquen més i avui es condemnen per part de la Sra. 
rectora, sinó també quan les resolucions i pagaments de les beques es demoren 
mesos, com ha passat aquest curs amb la beca MEC. Finalment, li diu a la Sra. rectora 
que sap de sobres que allò que es propose per al benefici dels estudiants trobarà en 
ells, Unió, el seu millor suport i que ací estaran sempre per a millorar el dia a dia de 
tots els seus companys. 

L'estudiant de la Facultat de Geografia i Història Víctor Estevan Martínez diu que és 
representant claustral per SAÓ i des d'ara també membre del Consell de Govern al 
costat de la seua companya María Vigo. Abans de res, vol expressar el seu agraïment a 
la Sra. vicerectora de Formació Permanent i Ocupació, Ángeles Solanes, i al delegat de 
la rectora per als Estudiants, Marcos Durá, per organitzar la recent jornada informativa 
sobre l'acta de la Seguretat Social i de les pràctiques formatives, ja que aquest tema 
generava moltíssim dubte entre tots els estudiants, i així poden transmetre-ho a les 
assemblees de representants per a la seua posterior difusió entre l'alumnat. A més de 
tot això, vol destacar els tres pilars fonamentals en els quals creuen que la Universitat 
de València ha d'estar basada, i que són el feminisme, l'ecologisme i la inclusió. 
Aquests valors no solament defineixen l'essència de la seua associació, SAÓ, sinó que 
també són els fonaments sobre els quals construïm una Universitat més justa, més 
equitativa i més sostenible. En aquest sentit, i encara que saben que s'ha estat 
treballant molt a nivell institucional, proposen una sèrie de mesures per a millorar de 
cara al futur. Una d'elles consideren que ha de ser l'impuls i la millora de les zones 
tupper en tots els campus, ja que sempre s'aglutinen allí els estudiants i de la mateixa 
manera els agradaria que, i veuen necessari, que en algun moment aquesta Universitat 
dispose d'una beca menjador per a tots els estudiants i persones que així la necessiten. 
D'altra banda, la societat avança, i amb ella l'estudiantat i els mètodes d'estudi, per 
descomptat, per això cada dia, més i més persones utilitzen ordinadors que no poden 
carregar a les seues aules perquè molts aularis no estan electrificats. Així que 
necessiten que s'acaben d'electrificar. D'altra banda, i centrant-se en la sostenibilitat, li 
agradaria exposar dos aspectes: el primer i el més important és la necessitat d'instal·lar 
més fonts d'aigua potable als nostres campus, no solament potenciant-se així l'ús de 
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cantimplores, sinó reduint així l'ús d'ampolletes de plàstic; i d'altra banda, veuen la 
necessitat de crear moltes més zones verdes, que molts dels nostres campus tenen la 
falta d'això. Amb tot això, conclou en què continuaran col·laborant en la construcció 
d'una Universitat de València més inclusiva, més sostenible, més justa, més feminista i 
més progressista. 

L'estudianta de la Facultat de Fisioteràpia Sandra Estefanía Berlanga Tovar demana 
perdó per la falta de protocol i diu que és la primera vegada que està en el Claustre i 
que ja anirà aprenent amb moltes ganes i amb molta il·lusió. Indica que és estudianta 
de Fisioteràpia i que, després dels passats comicis, en els quals van tenir més del 26% 
de participació del cens, ha sigut triada per a ser ací, representant a la Facultat de 
Fisioteràpia, als estudiants, i recolza més de 150 vots aquest lloc claustral. El que volen 
fer no és més que treballar per la nostra Universitat, per descomptat, però també per 
la seua facultat perquè siga reivindicat tot el treball i l'esforç que es fa des d'allí. 

A continuació, la Sra. moderadora dona la paraula a la Sra. rectora per a contestar les 
intervencions. 

La Sra. rectora dona les gràcies per totes les intervencions que s’han fet ací i que 
sempre ajuden a millorar el nostre funcionament. Va a intentar contestar a totes elles. 

A Laura Antón, respecte al la de gestió del personal investigador en formació, en el 
tema del fixatge, li diu que és una cosa a la que estem obligats a fer, el que cal regular 
és com ho fem de la millor manera possible. No és que siga un capritx nostre, sinó que 
se’ns exigeix per part dels projectes en els que aquest personal forma part, però com 
que tenen eixe grup de treball i eixa reunió pendent amb el el Sr. gerent i el Sr. 
vicerector d’Investigació, li diu que segur que arriben a una bona solució perquè 
puguen fer la seua tasca i que el fixatge no siga un problema, sinó simplement el 
compliment d’una norma però sense que es generen problemes, o retràs o 
interferències en el seu treball. 

A Noemí Mengíbar i respecte al valencià en la Universitat de València, la Sra. rectora 
diu que no pot fer més que reiterar el seu compromís en la llengua, en parlar el 
valencià en tots els actes oficials, i no sols els oficials, perquè diu que no parla altra 
llengua normalment, a no ser que estiga en un context que no comprenguen el 
valencià. Per tant, reitera el seu compromís en parlar sempre en tots els actes oficials 
en la seua llengua, que és la seua llengua prioritària. 

I açò ho relaciona també en el que s’ha fet referència al valencià als màsters. Vol agrair 
el treball que s’ha fet des del Servei de Política Lingüística, el seu director, el vicerector 
d’Internacionalització i multilingüisme, el grup de treball que s’ha creat per a elaborar 
l’esborrany del pla de multilingüisme per als màsters, que efectivament fa falta, i no hi 
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ha cap rebuig a eixe pla de multilingüisme. Tot el contrari, com fem sempre a la nostra 
Universitat, en tots els reglaments, normativa que elaborem, ho treballem amb els 
degans, les deganes i directors per tal que siga el més consensuat possible. Fa poc 
estigueren parlant amb el Sr. director del Servei de Política Lingüística i el Sr. vicerector 
d’Internacionalització i Multilingüisme, i diu que estan en eixe procés, d’aproprar eixe 
esborrany o eixa proposta, perquè en el grup de treball hi havia una representació de 
degans i deganes, però no hi estaven tots. Cal que els centres participen, opinen i al 
final es puga traure de la millor manera possible. 

A Cristina Cuenca, de Podologia, li diu que en el nostre Codi de Convivència, en l’article 
31, ja es diu: “Dret a atenció personalitzada. La Universitat de València ha de garantir el 
dret a una atenció personalitzada a l’estudiantat que necessite conciliar la vida familiar 
amb els estudis durant el temps previst en la normativa estatal aplicable en els casos 
de naixement, adopció i guarda amb fills d’adopció o acolliment, de manera que se li 
facilite la realització de les activitats i pràctiques necessàries per poder conciliar 
aquestes situacions amb la continuació dels seus estudis, sempre que siga factible. 
Aquestes mesures no inclouen les proves d’avaluació realitzades en els períodes 
d’exàmens establerts en les pràctiques externes que es regulen per un acord 
corresponent”. Per tant, en la nostra normativa de convivència, que realment nosaltres 
pensem que és de les més extenses que existeixen en les universitats, també està 
reflectit aquest punt i aquest compromís per la conciliació. 

A Víctor Herrera, sobre la beca salari i demanar al govern autonòmic un increment, li 
diu que per suposat, que ella va estudiar amb una beca salari, i que sense beca salari 
no haguera arribat a la Universitat, ni haguera pogut cursar la carrera. Per tant, és 
partidària de les beques salaris en la quantia necessària per a que els estudiants 
puguen estar ací a la Universitat el temps que necessiten. Sobre el tema de la 
remuneració de les pràctiques, diu que és un problema de que les empreses vullguen 
remunerar. Ja tenim problema amb el tema de cotitzar a la Seguretat Social. Diu que la 
Universitat continuarà defensant-ho, estudiant-ho, però nosaltres tenim pràcticament 
totes les pràctiques curriculars, per tant, necessitem eixes pràctiques per a que 
l’estudiantat puga tindre el grau en la titulació que haja triat. Respecte a l’accés al 
transport públic li diu que efectivament la Sra. vicerectora està treballant en el pla de 
mobilitat per a facilitat aquest transport públic als campus, que en el nostre cas a 
alguns es més fàcil d’accedir que a altres. 

A Agustín Díez, la Sra. rectora li dona las gràcies per les seues felicitacions i agraïments 
sobre el grau en Arqueologia. Diu que és un grau que quan ella era vicerectora 
d’Estudis ja es plantejava i d’això fa ja molts anys. Per tant, celebra que finalment 
tingam aquesta possibilitat i també de dobles graus dins de la mateixa facultat. 
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A Nuria Aliques, sobre la Càtedra d’Habitatge i el seu finançament, la Sra. rectora diu 
que són varies les càtedres que des del Govern de la Generalitat, o bé s’han retallat, o 
bé han deixat de ser finançades. Diu que nosaltres continuem reivindicant el 
finançament per a allò que considerem que és necessari, aquest és un tema necessari i 
s’estudiarà la possibilitat si finalment no hi ha un suport per part del Govern de la 
Generalitat, veure si fan falta estudis per la nostra part en experts que tingam en les 
diverses facultats per poder enllestir. 

A Rocío Navarro, que ha comentat que no es varen condemnar les pintades que varen 
tindre lloc, li diu que ho varen rebutjar i ho varen condemnar en Consell de Govern 
quan es va produir, perquè van en contra de la llibertat, de la democràcia i simplement 
del respecte. No varen poder actuar perquè no varen saber qui eren. No tenien la 
identificació i ningú li ho va dir. 

A Víctor Estevan, sobre l’agraïment de la informació de la Seguretat Social, li diu que no 
podria ser d’altra manera, perquè la situació és molt complicada com ha dit en 
l’informe de la Sra. rectora i era necessari que la Sra. vicerectora informara de primera 
mà i, fins i tot, que estiga en la web la possibilitat de fer consultes i dubtes perquè 
continuaran apareixent. Més zones tupper, diu que tot el que falicite la convivència dels 
estudiants en els campus ho hem de facilitar i, per tant, es tindrà en compte i es farà el 
possible. Sobre la electrificació dels aularis i de les aules, diu que la veritat és que és 
necessari, s’està electrificant, però s’ha d’accelerar aquest procés perquè hui en dia el 
normal és portar el portàtil a l’aula. La Sra. rectora diu que és conscient de que s’hauria 
d’avançar més, tot és complicat, però és un tema pendent que arribe aquesta 
electrificació a totes i tots, si bé s’ha avançat en els últims mesos en aquest procés. 

Per últim, la Sra. rectora reitera el seu agraïment a totes i a tots i diu que es continua 
treballant per la nostra Universitat, defensant el valors que ens caracteritzen. 

I, com que no hi ha més assumptes a tractar, es clou la sessió, a les 12 hores i 50 
minuts, del contingut de la qual, com a secretària general, done fe i amb el vistiplau de 
la presidenta estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau, 
La rectora 
 
 
 
 
 
María Vicenta Mestre Escrivá 
 

La secretària general, 
María Elena Olmos Ortega 
 
 
 
 
 
Signat per Andrés Boix Palop, vicesecretari general 
de la Universitat de València, en substitució de la 
secretària general, d’acord amb la resolució de la 
rectora d’11 de juny de 2024. 
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ESCRIBANO SORIA, BRUNO 
ESTEBAN ROMERO, RAMON 

Annex acta Claustre 22/02/2024
València, en la data de la signatura

LA SECRETÀRIA GENERAL

Signat per Andrés Boix Palop, vicesecretari general de 
la Universitat de València, en substitució de la 

secretària general, d’acord amb la resolució de la 
rectora d’11 de juny de 2024.



ESTEVAN MARTINEZ, VICTOR 
FERNANDEZ MAXIMIANO, RAFAEL 
FERRANDO VILLALBA, MARIA DE LOURDES 
FERRER GARCIA, EMILIA 
FERRER MANCHON, ANTONIO MANUEL 
FERRER ORTS, ALBERTO 
FORES CONCHELL, VICENTA DOLORES 
GALVEZ GARCIA, ANA 
GANDIA CABEDO, JOSE LUIS 
GARCIA BARRACHINA, INES 
GARCIA MARTINEZ, PASCUALA 
GARCIA ROBLES, INMACULADA ROSA 
GARCIA ROS, RAFAEL 
GARCIA SANTOS, VICENTE 
GARCIA WISTADT, INGRID MARIA 
GARGALLO CALDUCH, FELIX 
GASSO VERDU, FERRAN 
GIL GRAU, CONSTANTINO 
GIL GRAU, SALVADOR 
GIL MONTE, PEDRO RAFAEL 
GIL SAURA, YOLANDA 
GIMENEZ FERNANDEZ, MARIA DESAMPARADOS 
GINER INCHAUSTI, MARIA BEGOÑA 
GOMEZ CLARI, CLARA MARIA 
GOMEZ HERRERA, CARLOTA 
GOMEZ TAFALLA, ANA MARIA 
GONZALEZ CABRERA, JOEL 
GONZALEZ FERRANDIS, FRANCISCO 
GUARDIOLA GARCIA, JAVIER 
GUILLEN CATALAN, RAQUEL 
GUMBAU VILLAR, CARLOS 
HERMENEGILDO CAUDEVILLA, CARLOS 
HERMOSILLA PLA, JORGE 
HERNANDEZ FERNANDEZ, MARIA ASUNCION 
HERRERO MARTÍNEZ, CARLOS 
HORCAS LOPEZ, VICENT 
HUGUET ROIG, ANA MARIA 
HURTADO SOLER, DESAMPARADOS 
IBAÑEZ PUCHADES, RAFAEL 
ISUSI FAGOAGA, ROSA MARIA 
JABBAZ CHURBA, MARCELA ISABEL 
JIMENEZ SORIANO, MARIA YOLANDA 
JUAN CHECA. LEIRE 
JUAN GARCIA, ANA 
JUAN GARCIA, CRISTINA 
LAVARA HORTELANO, MIGUEL ANGEL 
LEON GARCIA, CARLES 
LIBEROS MASCARELL, ALEJANDRO 
LLORIA GARCIA, MARIA DE LA PAZ 
LOPEZ BENEDI, CARLOS JAVIER 
LORENTE CAMPOS, RAUL 
LORENTE CARCHANO, MARIA JOSE 
MACAVEI, ANTONIO MARIUS 



MAICAS PRIETO, SERGI 
MANYES FONT, LARA MARIA 
MANZANO BLASCO, ERIC 
MARTI CABRERA, MIGUEL 
MARTI FUSTER, DIANA 
MARTIN GUERRERO, JOSE DAVID 
MARTIN SERRANO, IKER 
MARTINEZ ARNAU, FRANCISCO MIGUEL 
MARTINEZ ESCARTI, EMMA 
MARTINEZ GALLEGO, SILVIA 
MARTINEZ LOPEZ-ATALAYA, MARIA DE LAS VIRTUDES 
MARTINEZ PASTOR, JOSE FRANCISCO 
MARTINEZ PEREZ, JUAN FRANCISCO 
MARTINEZ TUR, VICENTE ANTONIO 
MARUENDA BATALLER, SERGIO 
MAS BADIA, MARIA DOLORES 
MAURI AUCEJO, ADELA REYES 
MAYORDOMO MAYA, SANDRA 
MECO TEBAR, FABIOLA MARIA 
MENGIBAR ESTELLES, NOEMI 
MERELLES TORMO, ANTONIO 
MESTRE ESCRIVA, MARIA VICENTA 
MIGUEL DOLZ, PABLO JOAQUIN 
MILIAN MEDINA, BEGOÑA 
MINGARRO MUÑOZ, ISMAEL JOSE 
MINGUEZ GONZALEZ, MIGUEL 
MIÑARRO LOPEZ, JOSE 
MOLINA ALVENTOSA, JUAN PEDRO 
MOLL CEBOLLA, JOSE SALVADOR 
MOMPO BERET, MARIA 
MONCUSI FERRE, ALBERT 
MONLLOR RUIZ, ANDREA 
MONTERDE BORT, HECTOR MANUEL 
MONTESINOS MARTINEZ, JOSEP 
MONZO NAVARRO, SILVIA 
MORENO ORTIZ, JACOBO 
MUÑOZ MURGUI, FRANCISCO 
NAVARRO GARCIA, ALEJANDRO 
NAVARRO MONTORO, ROCIO 
NEBOT ASTASIO, LAURA 
OCHANDO GOMEZ, LUIS ENRIQUE 
OLMOS ORTEGA, MARIA ELENA 
ORCHILLES BALBASTRE, ANTONI VICENT 
ORELLANA ALONSO, MARIA NATIVIDAD 
ORELLANA-PIZARRO SENTIERI, LUCIA 
ORTI MONDEJAR, ANDREU 
PADILLA CARMONA, CARLOS CECILIO 
PALAO GIL, FRANCISCO JAVIER 
PALAU SAMPIO, MARIA DOLORES 
PARDO DEL VAL, MANUELA 
PASCUAL NAVARRO, ARTURO 
PASTOR BELLVER, PAU 
PASTOR MONSALVEZ, JOSE MANUEL 



PATON GOMEZ, CARLA 
PEIRO RAMADA, JUAN JOSE 
PERALES LORENTE, JENNIFER 
PERALES MONTOLIO, MARIA JESUS 
PERALES SIGNES, DANIEL 
PERERA DURAN, MARIA ROSA 
PEREZ ASENSIO, JORGE 
PEREZ GIMENEZ, VIRGILIO 
PEREZ GISBERT, JOSE MARIA 
PEREZ LEAL, IRIS 
PEREZ MONRABAL, ALVARO 
PERUCHO PLA, MANEL 
PICO MADRAMANY, JOSEP ANDREU 
PINEDA MERLO, BEGOÑA 
PLA CASTELL, MARTA 
PONSODA I MARTI, XAVIER JOSEP 
POZO SANCHEZ, BEGOÑA 
PRATS SANTORI, GONZALO 
PUCHOL FORES, TANIA 
PUEBLAS ROMERO, NEREA 
RAMOS LOPEZ, JOSE 
REIG ESCRIVA, ABILIO CANDIDO 
RENAU MORATA, BEGOÑA 
RICARTE RODRIGO, MIGUEL VALENTIN 
RICAU ORTA, MARIA 
RICO VIDAL, HORTENSIA 
RICOS VIDAL, MARIA AMPARO 
RIERA MONGE, JERONI 
RIVERA VOLTA, ALMA 
ROCA RICART, RAFAEL 
RODRIGUEZ-MADRIDEJOS ORTEGA, VICENTE 
ROYO DE LEON PARRA, GLORIA 
ROYO RUIZ, ISABEL 
RUBIO CERCOS, FRANCISCO ANTONIO 
RUIZ SAURI, AMPARO 
SAEZ TORMO, GUILLERMO MARIA 
SAHUQUILLO FRIAS, ISMAEL 
SALA SISCAR, JOSEP VICENT 
SALES CASTELLAR, RUBEN 
SALVADOR PERIS, PATRICK 
SAMPER GRAS, MARIA TERESA 
SANCERNI BEITIA, MARIA DOLORES 
SANCHEZ CARRERA, IGNACIO 
SANCHEZ GARCIA, MARIA BELEN 
SEGARRA IRLES, GLORIA VICENTA 
SEGURA MARTINEZ, ANA M. 
SEMPERE RUBIO, NURIA 
SERRA AÑO, MARIA PILAR 
SERRA CRISTOBAL, ROSARIO INMACULADA 
SERRANO MENDIZABAL, MARIA ANGELES 
SOGORB GONZALEZ, VIRGINIA 
SOLANES CORELLA, ANGELES 
SORIANO DEL CASTILLO, JOSE MIGUEL 



SORIANO MARTINEZ, ALEJANDRO 
SOUAN MARTINEZ, MARC 
TALAVERA ORTEGA, MARTA 
TELLEZ PLAZA, MARIA ISABEL 
TEODORO PERIS, JOSE LUIS 
TOMAS MARCO, MARIA INES 
TORRECILLAS MARTINEZ, JACINTO JOSE 
TORRECILLAS MARTINEZ, M. ARANZAZU 
TORREGROSA MONTELL, CARMEN 
TORRES ASENSI, LUIS 
TORRES IBAÑEZ, JOSE MANUEL 
TUDELA BARCELO, MARIA JOSE 
UBIEDO EVANGELIO, PABLO 
VALERO ALEIXANDRE, MARIA ADELA 
VALLES IBORRA, MARIA 
VALOR I MICO, ENRIC JOSEP 
VERA AGUILAR, MANEL 
VIANA BALLESTER, CLARA 
VIDAL PERONA, JORGE JESUS 
VIGO GARCIA, MARIA 
VILLAR AGUILES, ALICIA 
YAGUE PERALES, ROSA MARIA 


